
Lenka Novotná

Rodinné centrum Setkání ten
to rok slaví deset let své exi
stence. Za dobu fungování 

sdružení jsme toho hodně zažili. Jen 
hernu jsme stěhovali třikrát. V roce 
2006 jsme otevřeli  prvně hernu 
po prázdninách, a to ve Zručském 
dvoře nad prodejnou kol, kde jsme 
zůstali tři roky. Potom jsme chvíli 
pobyli v místnosti na Centrinu a pak 
jsme se na rok přesunuli do vyprázd
něné třídy nad školní jídelnou (dnes 
t am sídlí MŠ Na Pohoří). 

Ně k o l i k  m ě s í c ů 

po dobu rekonstrukce Spolkového 
domu jsme byli nuceni opustit i tyto 
prostory, vše uskladnit a v roce 2012 
jsme slavnostně otevřeli novou her
nu ve Spolkovém domě, kde sídlíme 
dodnes.

Za dobu fungování jsme zorga
nizovali mnoho akcí pro veřejnost 
(pohádkové parky, hry na hřišti, 
drakyjády, tvoření, přednášky, kurzy, 
bazárky, zájezdy a další). Snažili jsme 
se být centrem otevřeným všem, kdož 
jsou součástí celku zvaného rodina. 
Svou snahu jsme posvětili i změnou 
názvu sdružení (původně Mateřské 
centrum Setkání).

Skladba rodičů a dětí, které do cen
tra dochází, se mění tak, jak děti ros
tou. Většinou k nám začnou chodit 
rodiče menších dětí (do tří let). Zvyk
nou si u nás na prostředí ostatních 
dětí a rodiče si zde najdou mnohdy 
nové přátele. Děti v předškolním 
věku si k nám přijdou pohrát nebo 
navštěvují kroužky. Děti školního 
věku se podívají do centra při nějaké 
akci nebo s námi jezdí na zájezdy. 

Za celou dobu existence centra 
prošlo jeho dveřmi mnoho dětí, ma
minek, tatínků, dobrovolnic a dobro
volníků. Naše děti v centru vyrostly, 
my jsme tu strávili mnoho společných 

chvil jak s dětmi, tak bez nich. Věřím, 
že centrum přežije další generaci a že 
zájem rodičů o naši hernu a akce ne
vyhasne. Kdo jste u nás ještě nikdy 
nebyl, přijďte se podívat. Na našich 
webových stránkách naleznete aktu
ální programy. Další možností je Den 
otevřených dveří Spolkového domu, 
který se plánuje na podzim.

Kulaté výročí našeho sdružení chce
me oslavit s vámi na akci „Slavíme 
se zvířátky“, která se bude konat 
4. června od 14.00 hodin v areálu 
kempu Rákosí. Uvidíte tu výcvik 
psů, ukázky dravců a sov vede
né ornitologickou společností 

a představí se vám Záchranná stanice 
pro zvířata Pavlovice. K pomazlení 
budou morčátka a králíčci od míst
ního chovatele a projet se bude možné 
na koních ze stáje Rozárka. Těšit se 
můžete i na skákací hrad a malování 
na obličej. Pro děti, které vyluští otáz
ky o životě zvířat, budou tyto atrakce 
zdarma. Výtěžek z celé akce půjde 
na pomoc zvířatům ze Záchranné sta
nice Pavlovice, takže slavit nebudeme 
jen my a vy. Doufám, že si celý den 

s námi užijete, a už teď si dovoluji 
vyprosit krásné počasí pro nás 
všechny.

www.mc-setkani.wz.cz

Slavíme deset let

III. ročník beachvolejbalového turnaje
další informace na str. 13

Jako žák, student, později i učitel 
jsem měl možnost poznat školníků 
několik. Nejvíc snad budu vzpo

mínat na toho z jednoho pražského 
gymnázia, kde jsem i nějaký čas ve škol
ním bytě bydlel. Obrovitého aktivního 
hráče baseballu s vyholenou hlavou 
a mohutnou metrovou dogou, z něhož 
šel na první pohled strach, nebylo pří
jemné potkat zvlášť v noci, když jsem 
si šel koupit nahoru do školního auto
matu něco k pití. Málokdo z nezvaných 

hostů ve škole by se s ním chtěl pustit 
do křížku. Ten náš, zručský, se víc blíží té 
klasické představě muže v montérkách, 
jenž si respekt umí zjednat přirozenou 
cestou a jemuž je práce pro školu celo
životním údělem, zároveň i naplněním 

a škola místem, které má podle svých 
slov rád jako svoji rodinu. Stará se o roz
sáhlý komplex pěti budov nepřetržitě 
třicet let, od základů až po střechu. Muž 
devatera řemesel – údržbář, elektrikář, 
instalatér, zedník, zahradník, lakýrník, 

zámečník, svářeč, truhlář, 
prostě řemeslník každým 
coulem, pro mě předsta
vitel té staré poctivé školy, 
který umí leccos vyrobit 
nebo opravit, ví přesně, 
co budova potřebuje, 
za ta léta se s ní sžil a zná 
ji dokonale. Vedle ředitel
ky je to nesporná ikona, 
symbol školy, který den 
co den svým typickým 
postojem vítá proudy ha
lasících školáků u hlavní
ho vchodu. Bez toho by 
nemohl začít nový školní 
den, tak je to v pořádku, 
je to nutný každodenní 
rituál. „Ještě počkáme 
na partu deváťáků a škola 
se může zamknout,“ říká 
těsně před osmou. Takřka 
na čas dobíhají ještě dvě 
dívky. „No jo, když vy to 
máte ze starý Zruče dale
ko,“ glosuje s mírnou iro

nií bývalý „Zářečák“ jejich pozdější pří
chod. Školník Václav Herout je zajímavý 
nejen tím, že zažil za třicet let pět ředi
telů, poznal stovky žáků a „dotáhl to“ až 
do Senátu, kde jako zástupce škol před 
pěti lety hájil zájmy nepedagogických 

pracovníků. Je zejména jeho zásluhou, 
že budova školy je stále v perfektním sta
vu. Neposlouchají se však dvakrát lehce 
jeho slova o generační proměně chování 
žáků. Poslední dubnový pátek jsme spo
lu s ním začínali jeden školní den a po
dívali se tak na fungování školy z trochu 
jiného úhlu. To nejzajímavější jsme pro 
vás opět zaznamenali slovem i obrazem. 
Seznamte se s člověkem šikovných rukou 
a poměrně vyhraněných názorů.

Jako školník jste poznal dvě genera-
ce zručských školáků. Jaký jste byl Vy 
jako školák?

Já pocházím ze Zruče a tady jsem cho
dil i do školy. Nejdřív pod kostelem, kde 
byl nižší stupeň, páté třídy byly vedle re
staurace U Kuklů a do měšťanky jsem 
nastoupil tam, kde je dneska Spolkový 
dům. Já jsem byl takový zvláštní, měl 
jsem o rok a tři čtvrtě starší sestru, a přes
tože byla starší, tak jsem měl tendenci 
holky bránit. Hodně jsem sportoval, měl 
jsem sportovní postavu, tak jsem nikdy 
s klukama ve škole problémy neměl. 
Školák jsem byl průměrný, nebyl jsem 
žádný „virtuos,“ problémy jsem měl 
s ruštinou. Protože jsem byl přeučený 
levák, tak dodneška špatně čtu. Nic
méně učitelé brali ohled na to, že jsem 
dyslektik. Byl jsem „trojkovej,“ akorát 

text Josef Förster

foto Jarda Bouma

Pojďme se podívat, jak žijí „lidé 
všedního dne“ – takoví, kteří vykoná-
vají na první pohled zcela běžná po-
volání, nebo reprezentují vybrané so-
ciální skupiny. Že nejsou tak zajímaví? 
A není tomu mnohdy naopak? Nejsou 
jejich „obyčejná zaměstnání“ a zdánli-
vě jednotvárné dny někdy zajímavější 
než příběhy kdejakých „celebrit“, jichž 
jsou plné časopisy? Píšeme o vás…

školník-
Poškole s Václavem Heroutem
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všechny.
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Rodinné centrum Setkání zve děti a rodiče na oslavu desátého výročí svého založení
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2016 KULTURA MĚSTOŠKOLSTVÍ SPORT

Marie Šubrtová
 

Dne 14. dubna se konala výroční člen
ská schůze Svazu postižených civili

začními chorobami. Schůze se v poslední 
době koná vždy v restauraci Na Ostrově. 
Z celkového počtu 70 členů se zúčastnilo 
čtyřicet šest členů a sedm hostů.

Schůzi vedl místopředseda pan Šubrt, 
který přivítal všechny členy, dále pak 
starostu města Zruče n. S. Mgr. Martina 

Hujera a předsedkyni Okresního výboru 
SPCCH Irenu Gaalovou, manažerku Spol
kového domu Marcelu Černou a Libuši 
Tomanovou, poradce zelených potravin.

Pan Pešout, předseda organizace, před
nesl zprávu o činnosti s tím, že jsme splnili 
usnesení z minulého roku. Zúčastnili jsme 
se dvou zájezdů – v srpnu Země živitelky 
v Českých Budějovicích a v listopadu jsme 
navštívili muzeum a zámek ve Vlašimi. 
Také jsme měli dvě posezení Na Ostrově 

s harmonikou, dále pak dvakrát rekondici. 
První, březnové v Sezimově Ústí, se od nás 
zúčastnilo pět členů a v srpnu v Třeboni 
bylo sedm členů. Celý rok probíhala celo
státní oslava k 25. výročí založení SPCCH, 
které se zúčastnili i členové našeho výboru. 
Hlavně pak pan Pešout poděkoval starosto
vi za dotaci, kterou nám město poskytuje 
na činnost naší základní organizace a bez 
které bychom si nemohli tyto akce dovolit. 
Následovala zpráva o hospodaření předne
sena paní Šubrtovou a zpráva revizní komi
se přednesena paní Ing. Popperovou.

V diskuzi nás starosta MěÚ Hujer sezná
mil s činností a prací města a nastínil plány 
města, na které se můžeme těšit. Paní Čer
ná nás informovala o akcích Spolkového 
domu a pochvalovala si spolupráci s námi. 
Potom nás předsedkyně okresního svazu 
paní Gaalová seznámila s dalšími akcemi, 
které nás čekají. Paní Libuše Tomanová nás 
seznámila s produkty firmy Green Walls.

 Následovalo usnesení z výroční členské 
schůze a potom již občerstvení a zábava, 
kterou nám zpestřili členové naší organiza
ce, a to pan Dvořák, paní Benešová a paní 
Mikynová, scénkou z lékařského prostředí. 
Na závěr, jako již tradičně, nám k poslechu 
i tanci zahrál na harmoniku a zazpíval pan 
Tomáš Duspiva. Výroční členská schůze se 
opět vydařila.

AKTUALITY
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HLAVNĚ... ZDRAVÍ!

Pamatujete, jak jsem posledně v koupací bajce podlehl 
svodům polopatických životních metafor? A  nepoučil 
se? Dnes to bude ještě kýčovitější, kolorované pěkně 
do  pastelova s  pohlednicově ohnivě oranžovým ko-
toučem slunka v závěru. Ale, jak to člověk potkává, tak 
to sbírá. Já nic, já tlumočník. 
„Hlavně zdravíčko!“ notují si věkovitější občané a janko-
vitým mládežníkům s budoucností plnou neomezených 
možností bzučí v neposedných myslích, že zdraví je fajn, 
ale prachy se šiknou víc. 
Jako včera vidím Silvestra před čtvrt stoletím (ano, 
minulé tisíciletí, vážení dorostenci), podáváme si vyju-
chaně ruce, ve druhé šampáňo, svět u nohou a „Ty vole, 
všecko nej, hele, ať se daří, bejku!“ A  smrtelně vážně 
kamarádem pronesené: „Hlavně zdraví“ si vysloužilo 
skupinový úšklebek. Páč, co to mele, zoufalec, jaký zdra-
ví? Tsss, automatická samozřejmost! Proč nebejt zdraví, 
že jo? 
A léta běží, na ledničce pod magnety se množí složenky, 
vztekáte se kvůliva každé chujovině, místo neomeze-
ných možností a  zářné budoucnosti sekýrujete fracko-
vité potomky a  život nestíháte ani vnímat. Jak housku 
na  krámě. Den za  dnem, pondělí, úterý, neděle, doko-
lečka dokola. 
Až řuch! Oči vám protře pěstí, když se vy či váš blízký 
ocitnete v ohrožení života, žďuchne vás auto na přecho-
du, zkolabujete v práci, mžitky před očima a ups, bojuje-
te ve špitále. A všecko je jinak, všecko je od nuly, zítřek 
nejistý. Zdraví, ta samozřejmost, je plachetnice mizející 
za obzorem, div že nepíšete v duchu závěť. 
Upomínky po  splatnosti, rodinné rozepře, neopravitel-
ná myčka, dusno v práci a další komplikátory, co rutin-
ní všednost naházela pod nohy, jsou lusknutím osudu 
na  třetí koleji, ztratily hodnotu jak akcie vytunelované 
fabriky. Nehoda, příhoda, slabost, píchnutí a už je tady 
prozření: „Hlavně to zdraví, snad se i  modlíte, ateisti! 
Zdraví! Ostatní nějak dopadne! Ať se z  toho, probůh, 
dostane!“ 
Klišoidní pravdy, ke kterým se musíte prožít. Nacenit ty 
„samozřejmosti“ lety. Prašule jsou fajn, ne že ne. Ostat-
ně i  k  tomu kurýrování se šiknou, ale peněz je všude 
spousty a každý den se tisknou další. Jen hlupák by po-
stavil něco tak obyčejného jako peníze nad zdraví. Aneb 
když to s váma sekne, naditá portmonka je k ničemu. 
Važte si každého rána, kdy po svých vylezete z postele, 
víte o  sobě, otevřete okno a  můžete se zhluboka na-
dechnout. Hallelujah!

Robert

Kateřina Zemanová
 

Říká se, že ranní ptáče dál doská
če. Kdo se rozhodl v neděli 8. 5. 

nelenošit v posteli, ale vstal brzy 
a za švitoření zpěvných ptáků dorazil 
do zručského zámeckého parku, určitě 
neprohloupil.

Rodinné centrum Setkání zde po
řádalo ve spolupráci se sokolníky 
a Záchrannou stanicí pro živočichy 
Pavlovice akci nazva
nou Vítání ptačího 
zpěvu. Po přivítání 
všech příchozích 
jsme zhlédli vypuš
tění divokého drav
ce do volné přírody. 
Jednalo se o káni les
ní pocházející z oko
lí Čechtic. Dravec 
měl necitlivé nohy, 
tudíž nemohl lovit. 
Byl nalezen vysíle
ný na zemi a předán 
do péče záchranářů 
z  Pavlovic. V  zá

chranné stanici byl vyléčen, důkladně 
vykrmen a rozlétán ve voliéře, aby se 
mohl bez problémů vrátit do volné pří
rody. Vypouštění se ujal Karel Najman, 
sokolník z Hradce Králové. Po vypuš
tění káně ihned vzlétla, obhlédla terén 
a usadila se na jednom ze smrků. Pak 
odletěla do přírody. Popřáli jsme jí 
hodně zdraví a dlouhý život bez nehod.

Následovala sokolnická přednáška 
s ukázkami dravců. Nádherně se před

vedl sameček káně Harissova jménem 
Harry, kterého jsme měli možnost 
vidět v letu. Součástí povídání byly 
i informace o zpěvných ptácích, jejich 
hlasech a chování. Na závěr ornitolo
gického setkání se mohli zájemci s vy
branými dravci vyfotit a především 
děti byly nadšené, když si je mohly 
i pohladit.

Věřím, že pro všechny zúčastněné 
bylo brzké nedělní ráno krásným zážit

kem. Společně se sejdeme na další akci, 
kterou bude naše rodinné centrum po
řádat. Nese název Slavíme se zvířátky 
a konat se bude u příležitosti Dne dětí 
4. 6. 2016 odpoledne v areálu kempu 
Rákosí. Touto akcí chceme především 
s dětmi oslavit deset let fungování ro
dinného centra, které se stalo nedílnou 
součástí zručského života.
http://www.mc-setkani.wz.cz/

Vítání ptačího zpěvu

Jaroslava Měchurová
 

Podblanický smíšený sbor a or
chestr vystupoval za svoji více než 

čtyřicetiletou historii ve Zruči nad Sá
zavou poprvé.  Zruč nás přijala velmi 
chladně, a to doslova.

První vystoupení se konalo v Kon
gresovém sále DD Centrin s. r. o.  Sál 
byl nevytopený a teplota byla nižší než 
venku. Bylo nám líto hlavně seniorů, 
kteří museli sedět v zimních bundách. 
Nerozehřál je ani náš zpěv, protože ani 
po jedné ze třinácti skladeb, které jsme 
předvedli, nám nikdo nezatleskal. Až 
nakonec se ozval potlesk, a tak jsme si 
říkali, že přeci jen se náš koncert klien
tům i personálu líbil.

Další vystoupení se konalo v kostele 
Povýšení svatého kříže. Zde byla také 
velká zima, ale tady jsme to očeká
vali. Na programu byly skladby na
šich i světových autorů a posluchači, 
i když jich nebylo mnoho, odměnili 
náš výkon nadšeným potleskem. 

Po poslední skladbě dokonce aplau
dovali vestoje a podle spokojených 
úsměvů ve tvářích jsme usuzovali, že 
se koncert líbil. Nejvíc se líbilo Largo 
od Antonína Dvořáka ze symfonie 
Z Nového světa a Sbor židů z opery 
Nabucco od Giuseppe Verdiho. Po
sledně jmenovanou skladbu si poslu
chači vyžádali znovu, takže jsme ji 
nakonec ještě zopakovali.

Věříme, že spokojení návštěvníci 
našeho prvního koncertu ve Zruči 
nás budou všude chválit a že na další 
naše vystoupení přivedou svoje známé 
a milovníky sborového zpěvu.

Ve spolupráci s manažerkou Spolko
vého domu ve Zruči nad Sázavou paní 
Marcelou Černou plánujeme v ad
ventním čase provedení známé Rybo
vy vánoční mše Hej mistře. Na další 
vystoupení se náš sbor těší a věříme, 
že si nakonec přízeň zručského publi
ka získáme a naše koncerty se stanou 
pravidelnou součástí zručského kul
turního života.

Koncert Podblanického sboru
BLAHOPŘÁNÍ

Blahopřejeme našim spolu občanům, kteří v měsíci dubnu
oslavili narozeniny, jmenovitě pak těmto:

Ladislavě Chalupové, Marii Klatovské,
Antonii Filipové, Jaromíru Kruntorádovi,
Stanislavu Sadílkovi, Blaženě Hroudové,

Miroslavě Fouskové, Marii Němcové, Marii Pajerové, 
Jiřině Krůtové, Jarmile Vejborné,

Antonínu Přenosilovi, Jaroslavu Studničkovi,
Františku Ščepkovi, Josefu Szalaiovi, Věře Kolbové,

Boženě Dubnové, Miroslavu Matyášovi,
Květuši Papíkové, Milanu Rajmanovi,

Jaromíru Zelinkovi, Anně Kyselové
a Pavlu Egersdorfovi.

Výše jmenovaným i všem ostatním oslavencům
přejeme hodně zdraví, štěstí a pohody do dalších let.

Sbor pro občanské záležitosti

Společenská kronika

Informace z výroční schůze

       FOTA: KATEŘINA ZEMANOVÁ
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Václav Herout

Narodil se v Ledči nad Sázavou 
25. 10. 1960. Po skončení devítiletky 

nastoupil na tříletý učební obor Opravář 
zemědělských strojů a lesní techniky. 
Poté začal pracovat v STS Ledeč nad 
Sázavou a pokračoval ve dvouletém 

nástavbovém studiu Střední školy pro 
pracující v Praze – Štěrboholích. Po je-
jím dokončení byl převeden z dělníka 
na vedoucího skladu a odbytu. Roku 

1986 mu byla nabídnuta práce školníka 
– údržbáře ve Zruči. Je ženatý a má dva 
syny. Jeho koníčkem je házená, atletika 

a motorismus.

NÁPAD NA NOVOU RUBRIKU „LIDÉ ZRUČE“ VZNIKL ZCELA NEZÁVISLE NA PROJEKTU POR-
TÁLU IDNES „LIDÉ ČESKA“, I KDYŽ NÁZEV NAŠÍ RUBRIKY SE TÍMTO PROJEKTEM INSPIROVAL. 
NEDÍLNOU SOUČÁSTÍ PROFILŮ REPREZENTANTŮ PROFESÍ A  SOCIÁLNÍCH SKUPIN TVOŘÍ 
VŽDY FOTOGALERIE ZACHYCUJÍCÍ VYBRANÉ MOMENTY Z VŠEDNÍHO DNE, JEHOŽ ČÁST AU-
TOR RUBRIKY A  FOTOGRAF S  DANÝM ČLOVĚKEM STRÁVILI. TUTO FOTOGALERII SI V  ÚPL-
NOSTI VŽDY BUDETE MOCI PROHLÉDNOUT NA FACEBOOKU ZRUČSKÝCH NOVIN.

... pokračování článku „Poškole s Václavem Heroutem” ze strany 1

z ruštiny jsem měl čtyřku. Proto jsem 
nešel na střední školu, ale šel jsem se učit.

A Vaše vzpomínky na klukovská léta 
ve Zruči?

Bydlel jsem ve Vlašimské ulici, kde vy
růstala parta dětí. Dneska se děti takřka 
neznají, my jsme měli partu od prvňáka 
po osmnáctiletého kluka a chodilo se 
na fotbalové hřiště, hráli jsme pálko
vanou a fotbal a tam to žilo. Byla tam 
prakti cky skupina dvaceti dětí, která 
držela pohromadě. Tam se říkalo „Záře
čáci“ – protože byli za řekou. Když něco 
bylo, tak jsme to vyřešili. Dneska je doba 
jiná. My, když jsme tehdy udělali prů
švih, tak jsme šli a přiznali jsme se. Já se 
dneska pozastavuju nad tím, že když děti 
udělají nějaký problém, tak to zatloukají 
a za tloukají, nebo od toho utečou. S tím 
se prostě nemůžu ztotožnit. To je jediné, 
co mi na této profesi trochu vadí, že se 
děti změnily, že jsou vůči sobě zlé, vůči 
všemu zlé, ničeho si neváží, to mě trochu 
bolí. Jinak na základce…v pohodě, jako 
kluci jsme dělali průšvihy, ale vždycky se 
to nějakým pohovorem vyřešilo.

Jaké byly ty Vaše průšvihy?
Na nižším stupni, asi ve čtvrté třídě 

v myšárně, jak se říkalo škole pod kos
telem, byla taková malinká tělocvična. 
A to vidím jako dneska, jak jsme si tam 
s kamarádem šli o přestávce házet. A stala 
se z toho trefovaná. Když jsem se napřá
hl, trefili jsme okno a to jsme rozbili. Ale 
nic jsme nezapírali, vždycky jsme přišli 
s hotovou věcí. Fakt to mám pořád před 
očima, jak jsme to šli říct paní učitelce. 
A ona nás poslala, abychom ho došli 
opravit. My jsme ho donesli ke sklenáři, 
k panu Fialovi, což byl starší pán, a on 
řekl (napodobuje hlas a zvláštní dikci 
sklenáře, pozn. red.): „Zase jste udělali 
průser, zase to za vás musím vylízat já.“ 
A my na to: „Vy né, vy nám to jenom 
opravíte…“ To byl jeden z těch menších 
problémů. Jinak si nepamatuju, že bych 
byl problémový, byl jsem sportovec, hrál 
jsem házenou. Stávalo se běžně, že při 
hře, že když to paní učitelky nezvláda
ly, tak jsme se kolikrát poprali, ale jinak 
jsme byli kamarádi…

ŠKOLA JAKO DOMOV
Jak jsou na tom školní budovy dnes, 

je na nich vidět zub času?
Ano, jsem tady vlastně od začátku a ta 

budova zůstává pořád stejná. Udělaly 
se tu už různé úpravy, dala se plastová 
okna, budova se zateplila, získala úpl
ně nový vzhled a vypadá krásně. Před 
čtyřmi, pěti lety se udělala rekonstrukce 
veškerých sociálních zařízení, dělalo se 
topení. Zjistilo se, že trubky v zemi jsou 
v pořádku, a vyměnily se pouze radiáto
ry. Teď nás čeká ještě kompletní výměna 
rozvodů vody. Ale tehdy to byla dobře 
odvedená stavba.

Jak vypadá běžný den školníka?
Nástupní dobu mám různou, někdy 

začínám od sedmi, někdy od půl a cho
dím otevírat halu. Obejdu ji, zkontroluju 
a napíšu si přípravu k práci. V půl osmé 
a pět minut otevírám školu a do osmi 
hodin držím bezpečnostní i výchovný 
dozor. V úterý a ve čtvrtek mám na sta
rosti sběr, který hned uklidím. V osm ho
din pak hlavní vchod „zalígruju“ a jdu si 
po své práci. V pondělí např. doplňuju 
zásobníky na WC a všechny toaletní po
třeby, třikrát za týden jezdím dopoledne 
na poštu, od půl desáté musím být dva
cet minut povinně v kanceláři, abych byl 

v dosahu učitelům, když se něco stane, 
a tam mi hlásí opravy. A co můžu udělat 
během dne, to opravím, což jsou třeba 
proražené dveře na záchodě, které vyn
dám a zalepím, a ono to do další přestáv
ky uschne. Takové ty jednoduché opravy 
se dělají během dne a ty větší jindy, aby 
se děti při výuce nerušily. Sváření, vrtání, 
přidělávání nástěnek, sekání trávy a po
dobně se dělá odpoledne…

Co dělá školník o prázdninách? Mají 
školníci vůbec co dělat?

Je to různé, někdy to tak je, že školníci 
nemají tolik práce. Práce je daná harmo
nogramem, který je stanovený vedením 
školy, nebo si ji naplánuju sám. Poslední 
roky bylo vždycky co dělat, protože se 
dělala nějaká rekonstrukce a já u toho 
musím být jako dozor. Nebo někdy je 
třeba udělat práci po firmě. Nemám 
dva měsíce prázdnin, jak si někdo může 
myslet, čtrnáct dní dovolené si vybírám 
v létě, v zimě jezdím týden na hory. Přes 
prázdniny probíhá ještě stěhování ná
bytku, připravují se lavice podle počtu 
dětí, dělají se drobné opravy, prochází se 
a kontroluje se veškerý nábytek, všechny 
skříňky v šatnách a ve třídách.

Škola je pro učitele stresové prostře-
dí, nepůsobí i na Vás trochu negativně, 
když tu vlastně bydlíte? 

Nepůsobí. Já jsem do té práce nastu
poval s tím, že si školu beru jako svoji 

rodinu, jako práci, která mě bude bavit. 
Šel jsem do toho s tím, že to dělat chci, 
a ta práce mě fakt naplňuje. Je to tím, že 
je to tak různorodé a člověk se tu může 
i svým způsobem zviditelnit. Teď už tolik 
ne, protože je taková doba, že se všechno 
koupí. V těch letech, kdy já jsem sem 
nastoupil, jsme si i různé věci vyráběli. 
Dělaly se stolky, skřínky pro videa a tele
vize, aby se to mohlo zamknout. Věci se 
opravovaly, protože to bylo drahé. Svého 
času jsem lepil i ramínka na záchodech, 
když se ulomily, já jsem je nevyměňoval. 
Byl jsem tak vychovávaný, protože pení
ze nikdy moc nebyly. Já jsem to vždycky 

bral tak, že škola je můj barák, můj do
mov, a tak se k ní i chovám. Mně třeba 
vadí přístup učitelů, když nezhasínají, 
nebo nemají zažité, že je to jejich. Tak to 
mám v sobě…

Ani Vás nepronásledují žádné děsivé 
sny spojené se školou? Mně se napří-
klad občas vracejí sny, že jsem zapo-
mněl jako externí učitel přijít na hodi-
nu ve škole, na níž už dávno neučím…

Je pravda, že jsem asi trošku tou prací 
postižený, protože se mi taky stává, že se 
v noci vzbudím a přemýšlím o tom, že 
jsem třeba něco neudělal, co jsem měl 
udělat. Nebo se mi stane, že se v sobotu 
vzbudím, kouknu na hodiny a říkám: 
„Vždyť ty jsi zaspal.“ A vylítnu v těch 
sedm hodin a koukám, že je sobota. Je to 
dané tím, že tu bydlím a sekám v sobotu 
a v neděli, protože to nemůžu dělat, když 
jsou děti ve škole. Tím se mi to trochu 
rozhází. 

Když jsme spolu dnes na začátku 
mluvili, dostal jste se k problému 
vztahu k nadřízeným. Mohl byste se 
k tomu vrátit?

Když jsem dělal v traktorce vedoucí
ho odbytu a skladu, tak jsem tam měl 
určité postavení. A vadilo mi, když lidi, 
kteří byli o něco výš než já, mi dávali 
najevo, že nejsem nic a oni jsou někdo. 
Nemám rád rozdíly typu „já jsem ředitel 
a ty školník.“ Jsme všichni jenom lidi. 
Neměl jsem nikdy rád, když na mě ně
kdo takhle nastoupil. Já jsem tu od toho, 
abychom se dohodli. Někteří ředitelé to 
nedokázali. Mně tohle naučil pan Vět
rovský, první ředitel. Já jsem velice dobře 
znal jeho a on znal velice dobře mě. Přes
tože byl o hodně starší, tak jsme si ro
zuměli. Tam se podařilo dostat do toho 

stavu, kdy on 
se  z   poz ice 
ředitele nade 
mě nikdy ne
vyvyšoval. Já 
mám v sobě, 
že se snažím 
s lidmi komu
nikovat na ro
vinu. Každý si 
děláme svou 
práci ,  j sme 
si  pracovně 
rovní. Ano, je 
tam stupínek 
vzdělání, ale 
uplatňování 
nadřazenosti 

ke mně se mi nelíbí. Já mám rád rovné 
jednání.

Máte vlastně dva šéfy, jak s nimi vy-
cházíte?

Ivana Stará je v pohodě, známe se od
malička z Vlašimské ulice. Problém byl 
trochu ze začátku. Já jsem to tu měl jako 
svůj domov a ona sem začala vnášet urči
té své nápady, takže první dva roky jsme 
se hledali. Ale teď si myslím, že jsme 
našli společnou řeč a dneska víme jeden 
od druhého, co můžeme čekat. Víme, 
že se nepodrazíme, že si pomůžeme, ví, 
že se na mě může stoprocentně ve všem 
spolehnout. To samé Jirka Freml, to je 
člověk, myslím, na svém místě, s nímž 
se znám od doby, co tady ve Zruči je. 
Pracovali jsme spolu v odborech, jezdili 
jsme na zájezdy a s ním také nemám pro
blém. Je to zase o tom, že já ho beru jako 
rovného. Když k němu přijdu a vidím, že 
nemá náladu, tak si to povíme jindy. Je 
to takový můj přístup, že se chci domlu
vit. Nechci vyvolávat nějaké problémy, 
chci se vždycky dohodnout.

A jak je to s učiteli, máte mezi nimi 
kamarády?

Nevím, jestli jsem úplně oblíbený, pro
tože v některých věcech jsem razantní. 
Já si myslím, že je tady celkem kolektiv. 
Po revoluci se ty kolektivy trošku roz
trhly, protože názorová hladina u někte
rých lidí byla někde jinde. Na druhou 
stranu když mi chtěj učitelé dát najevo, 
že oni jsou učitelé, tak to nesnáším…

DĚTI V PROUDU ČASU
Jak prožíváte takové ty sváteční dny 

ve škole, první a poslední den?
První dny jsou vždycky ty krásné, ško

la je připravená, člověk má dobrý pocit. 
Děti i rodiče jsou natěšení, tak se člověk 
snaží tvářit příjemně. Jindy mi ale žena 
říká: „Prosím tě, tvař se trošku normálně, 
maminky s dětma chodí a říkají, že se tě 
bojí. Ty prý tam vždycky stojíš tak přís
ně.“ Poslední den jsou všichni natěšení, 
že vypadnou. Je pravda, že se mi nestává 
často, že by někdo z rodičů přišel a řekl 
mně nebo uklízečkám: „Vy tady máte 
taky fůru práce.“ Ale teď posledních pět 
let zpátky se stává, že některé ročníky 
přijdou a uklízečkám i mně donesou 
růži. Mám dojem, že to zavedla dcera 
Ivy Staré, když vycházela. Děti si asi uvě
domovaly, že nejen učitelé tvoří školu, 
ale že vlastně veškerý personál je tady pro 
ně a vychovává je. A to je krásné. To jsem 
se neudržel, i slza člověku ukápla, že si 
ty děti vzpomenou, že jim něco člověk 
dal. Je to takové poděkování, že tu není 
člověk úplně zbytečně. Takže ano, první 
a poslední dny jsou krásné.

Jaké jsou ty nejčastější dětské nešva-
ry? Dokáže vás vytočit bláto nebo sníh 
na botách?

Mně nejvíc vadí, že jsou děti neupřím
né, nevadí mi ani tolik to bláto a sníh, 
což je běžné, jako to, že děti nezdraví, 
jsou na sebe zlé, pomlouvají se a neudě
lají si nic dobrého. Spíš mě zarazí, když 
je břečka, maminka jde se dvěma dět
mi a já říkám: „No, taky byste si mohly 
očistit boty.“ A ona řekne: „Vždyť je to 
sníh a ten není špinavý“. To mě dokáže 

vytočit, to jsem na jednu maminku byl 
fakt nepříjemný.

Děti Vás opravdu nezdraví?
Děti nezdraví a já je první neoslovuju. 

Je to generační problém, protože když si 
vzpomenu na svoje mládí, tak neexisto
valo, že bychom paní učitelku, paní uklí
zečku, pana školníka, lidi, které jsme zna
li, nepozdravili. Dneska jde rodič, který 
mě zná, s dítětem, on mě pozdraví a dítě 
projde a nic. A rodič nereaguje. To si my
slím, že se někde musela stát chyba. Ne
říkám, že to jsou všichni. Jsou výjimky. 
Jsou rodiče, kteří jdou první den do školy 
a říkají: „Tak tohle je pan školník a toho 
budeš každý den ráno zdravit.“ Je to ta
kový nešvar, který mi vadí. Děti by měly 
zdravit, měly by být slušnější.

Uveďte nějaké zážitky s dětmi. Ty 
méně příjemné i ty hezké.

Já jinak s dětmi nepřijdu tolik do styku. 
Pouze když je nějaký problém. Mně se 
tady ale nestalo nikdy nic až tak špatné
ho. Je to asi tím, že od první třídy na ně 
působím takovým tím drsným dojmem. 
Já na děti neřvu. Mně se stačí jenom po
dívat, a když se setkáme očima, tak vědí, 
že je problém. A na nižším stupni, tam 
jsou ze mě úplně hotoví: „Jéžiš, přišel 
chlap a školník!“ Školník byl vždycky 
postrach školy. Nechci ale, aby to tak 
působilo. Takové ty klučičí řeči, ty jejich 
poznámky řeším hned. Nikdy nedělám, 
že neslyším. Když něco provedou a není 
možné, aby to platili, tak to řešíme jinak. 
Kluci třeba polili lavici a zakamuflovali 
to. Když se to vyšetřilo, tak jsem jim 
řekl: „Tak hoši, já jsem to musel spravit, 
dohodneme se takhle: Odpoledne budu 
hrabat a vy mi pomůžete.“ A to jsou 
schopní se domluvit.

A ty hezké vzpomínky?
Ty hezké vzpomínky a zážitky jsou 

z doby, když jsem s nimi jezdil jako in
struktor na hory, tam jsem s dětmi přišel 
víc do styku. Zajímavé je to, že ač mě 
tady tak úplně nebraly, tak na horách se 
k člověku jakoby víc přimknou. Takže 
když jsme přijeli z hor, tak měsíc, dva 
ještě vydrželo být s nimi kamarád. To 
člověka potěší. Je pravda, že by to mohlo 
trvat déle. 

Máte ještě nějaký svůj životní sen?
Já jsem si svůj sen vlastně splnil. Dostal 

jsem se na učební obor, který mě bavil. 
Já si myslím, že jsem život prožil ke své 
spokojenosti. Vždycky jsem dělal věci, 
které mě bavily, a co jsem si nějak před
určil, tak se mi splnilo. Jak pracovně, tak 
i přístupem k lidem.



4 KVĚTEN
2016 MĚSTOŠKOLSTVÍ SPORTAKTUALITY KULTURA

Šárka Kohoutová

Není to tak dávno, co za mnou 
přišel jeden klient našeho domo

va. Bývalý profesionální voják, nyní 
ve věku přes osmdesát let, který se čile 
věnuje malování a své obrazy nejen roz
dává svým kolegům či zaměstnancům, 
ale také jimi pomáhá vyzdobit interiér 
našeho domova pro seniory.

Onehdá přišel za mnou s nápadem, 
že bychom mohli v rámci pravidelné 
čtvrteční Besedy nad knihou uspořádat 
besedu na téma „Karel Hašler“ – poví
dání proložené Hašlerovými písněmi.

 „I, proč ne?“ Když jsem zapátrala 
ve fondu knihovny našeho domova 
vybavené díky laskavým obyvatelům 
našeho městečka, kteří knížky sami 
darovali, našla jsem, co jsem potřebo
vala – knihu Písničkář Karel Hašler, 
která nebyla jen tak obyčejná. Psal ji 
vrstevník, kolega a přítel Karla Hašlera, 
Rudolf Deyl starší.

 Obsahem a formou připomíná ro
mánový životopis význačné osoby, 
písničkáře, zpěváka, herce, dramatika, 

kabaretiéra, ale také spoluautora ně
kolika scénářů a především vlastence 
v pravém slova smyslu, Karla Hašlera, 
a to tak, jak ho poznal jeho dlouholetý 
kolega.

Do tohoto „projektu“ jak se dnes 
s oblibou říká, jsem šla s nadšením, ale 
zároveň i s obavami a očekáváním: „Jak 
toto téma, které není přece jen až tak 
„procházka růžovou zahradou,“ moji 
posluchači přijmou?“

 Avšak, jaké bylo moje překvapení, 
když jsem se vůbec zmínila, že o Kar
lu Hašlerovi budeme mluvit, natož 
pak zpívat a poslouchat jeho písničky. 
Všichni jsme byli naměkko, a když se 
ozvalo: „Ta naše písnička česká, ta je 
tak hezká, tak hezká“, nebylo účastníka 
besedy, který by nezpíval a v očích se 
mu neleskly slzy dojetí a hrdosti…

 A už tu byly vzpomínky na dětství 
a mládí účastníků besedy, jedna paní 
se rozplakala nahlas: „Víte, já si vzpo
mínám na tatínka… On tyhle pís
ničky tak rád zpíval… Doma se nic 

jiného nezpívalo…“ Další paní prohlá
sila: „Jé… tohle všechno jsme zpívali 
ve škole… Vždyť to jsou skoro národní 
písničky… A ty melodie… To je hned 
něco jiného, než ty dnešní… Těm my 
už ani nerozumíme…“

 A tak jsme z téhle besedy odcházeli 
všichni s pohnutím a slibem, že si ji 
další týden musíme zopakovat a pokra
čovat tam, kde jsme naposled přestali, 
a tento slib jsme dodrželi a poctu Kar
lu Hašlerovi jsme vzdali ještě jednou, 
a to s takovým zápalem, že jsme opět 
ani tu Písničku českou nezazpívali bez 
pohnutí…

Co si přát víc? Dnešní mládež v mno
ha případech opovrhuje českou národ
ní písničkou, ale když jde domů z dis
kotéky, poblouzněná alkoholovými 
výpary, často člověk slýchá: „Na Stra
hově, pod Petřínem, klášter stojí…“ 
Přece jen asi stále tak trochu platí: „Co 
Čech, to muzikant.“ A Karel Hašler 
byl tím českým muzikantem na slovo 
vzatým…

Pavel Vrzáček

Málokdy se naplní to, že název 
zcela vystihuje obsah. Příkla

dem může být Čapí hnízdo, které 
slouží dle jednoho nejmenovaného 
rozhlasového moderátora spíše sta
rému jezevci. My ale v tomto článku 
chceme hovořit o akci, která stopro
centně naplnila obsahově svůj název: 
Sportovní RETRO zábava TJ Jiskra.

Pojďme tedy po naplnění obsahu 
jednotlivých slov. Sportovní bylo ob
lečení účastníků, obsluhy, členů ka
pely Exploze, moderátora. Sportovní 
byly výkony tanečníků, účinkujících 
i soutěžících v tradičních retro soutě
žích jako je štafeta v pití mléka nebo 
ošetření raněného sportovce levným 
toaletním papírem (kvalita papíru se 
bohužel projevila i v kvalitě ošetření). 

To, že je zábava opravdu zábavou, 
bylo cítit v každém koutě hotelu Ba

ťov, chvílemi i mimo něj. Zábavné 
retro vystoupení bývalých doroste
nek (pod slovem bývalých se skrývá 
časový úsek 20 let a dříve) na motiv 
pořadu „Cvičme v rytme“ vedla sestra 
předcvičovatelka Obhlídalová za do
zoru bratra cvičence Neužila. Cvičení 
doplnila neopakovatelnými kreacemi 
rovněž bývalá cvičenka přezdívaná 
Zlatovlast, toho času evidovaná v člen
ské základně TJ Jiskra pod jménem 
Jan Rozkošný. Obdobný aplaus jako 
cvičenky sklidily i volejbalistky se 
svým tanečním vystoupením na mo
tivy retro písně ŠŠŠepotám. O půlnoci 
si malé promo na koncert ve Vagonu 
udělala zručná kapela Choť Topiče 
složená převážně ze sportovců TJ 
Jiskra. Tombola plná retro i neretro 
darů od sponzorů (díky moc) přines
la některým zábavu přímo namístě, 

jiní se teprve těší na výšlap na Babku 
nebo na 3 000 m na ovále za školou. 
I takové ceny bylo možno vyhrát.

Téměř 350 retro hostů defilovalo sá
lem v retro oblecích. Nápisy ČSSR, 
socialistický lev na prsou i jinde, pi
onýrské šátky, šusťáky dole zakasané 
v bílých ponožkách, retro dresy ho
kejistů, tenistů, fotbalistů, oranžová, 
fialová a jinak barevná saka, puntíkaté 
šaty, elastické oblečky, paruky nejrůz
nějších tvarů a barev, odlepující se 
kníry… no prostě sekáč v Rápošově 
se z takových tržeb do dneška nemůže 
vzpamatovat.

TJ Jiskra to vymyslela a zrealizovala, 
TJ Jiskra a její příznivci se přišli bavit. 
Díky, byli jste skvělí a potvrdili jste, 
že nejlepší zábava je taková, kterou si 
uděláme sami.

Za rok opět na shledanou!

Tak zase za rok!

Hašler, Hašler, Hašler!

• 5. 4. 2016 – V odpoledních hodinách byla hlídka MěP upozorněna ob
čany na ležícího muže v zámeckém parku. Ten se nacházel na travnaté ploše 
vedle zámecké zdi poblíž Barončiny stezky. Zde ho strážníci probudili 
a požádali o vysvětlení. Jednalo se o čtyřiatřicetiletého muže z Prahy, který 
v místě posvačil a při pohledu na starou část Zruče tu spočinul a usnul.

 
• 6. 4. 2016 – Ve večerních hodinách byla hlídka MěP požádána o spolu

práci hlídkou PČR. Té bylo nahlášeno pohřešování třiatřicetiletého muže 
z ulice Mládeže, kterého rodinní příslušníci již od dopoledních hodin 
nedokázali kontaktovat. Jednotka HZS na místě příslušný byt otevřela, 
muž se tam však nenacházel. Dále hlídka MěP spolupracovala s PČR při 
kontrolách udaných lokalit ve městě. V 22.30 hod. bylo pátrání přerušeno, 
neboť bylo zjištěno, že se dotyčný muž vydal na cestu do Prahy.

• 8. 4. 2016 – V 18.00 hod. přijala hlídka MěP oznámení o nezajiš
těném vozidle. Jednalo se o vozidlo zaparkované v ulici Na Vekendech, 
které mělo otevřené zadní dveře. Strážníci ve spolupráci s hlídkou PČR 
zjistili majitelku, osmadvacetiletou místní občanku, která byla následně 
na skutečnost upozorněna.

• 18. 4. 2016 – Hlídka MěP přijala v dopoledních hodinách oznámení 
občanů o srnce, která se zamotala do sítě na fotbalovém stadionu. Sku
tečnost byla současně nahlášena i PČR a o spolupráci byli též požádáni 
zástupci místního mysliveckého sdružení. Na místě bylo zjištěno, že do sítě 
za jednou z fotbalových branek se zamotal parůžky mladý srnec. Ten byl 
ze sítě vyproštěn a vzhledem ke svým rozsáhlým poraněním následně zá
stupci MS utracen.

• 29. 4. 2016 – Při průjezdu ulicí 1. Máje byla hlídkou MěP v 14.15 hod. 
zaregistrována dopravní nehoda dvou osobních motorových vozidel. K ne
hodě došlo v prostorech ostrůvku u přechodu pro chodce před OD Tesco. 
Vozidlo Škoda Superb tam nedobrzdilo před přechodem a narazilo do zad
ní části vozidla Renault Fluence. V místě nehody, která se obešla bez 
zranění, hlídka MěP dohlížela na bezpečnost v dopravě až do prošetření 
události hlídkou PČR SDN.

Za MěP Zruč nad Sázavou str. Pavel Antoš

Události řešené městskou policií
v dubnu 2016

Výběr ze zásahů HZS ČR Zruč nad Sázavou
v dubnu 2016

• 6. 4. 2016 – Jednotka byla povolána k úniku zemního plynu při výko
pových pracích v obci Dubina. Po příjezdu na místo události bylo zjiště
no, že kolový bagr narušil v korytě potoka středotlaké plynové potrubí. 
Po změření koncentrací byla okamžitě uzavřena silnice procházející obcí. 
Všichni přítomní byli soustředěni do bezpečné vzdálenosti. Po příjezdu 
havarijní čety RWE byl uzavřen hlavní uzávěr plynové větve ve Zruči nad 
Sázavou.  Provoz na komunikaci byl obnoven. Z důvodu opravy potrubí 
jednotka z výkopu odčerpala vodu. 

• 22. 4. 2016 – KOPIS vyslalo jednotku k požáru rodinného domu 
ve Zruči nad Sázavou, z jehož podkroví vycházel kouř. Po příjezdu na mís
to bylo průzkumem zjištěno, že došlo k zahoření ve stropním prostoru 
v jedné z místností při rekonstrukci topení. Majitel požár uhasil pomocí 
zahradní hadice. Jednotka zkontrolovala místo zahoření pomocí termo
kamery. Bylo zjištěno, že k úplnému uhašení požáru nedošlo. Bylo prove
deno rozebrání části stropu a dohašení požáru. Při další kontrole stropu 
termokamerou nebyla naměřena žádná zvýšená teplota. Místo zásahu bylo 
předáno majiteli s instrukcemi o kontrole místa požáru. 

• 24. 4. 2016 
– Jednotka byla 
v ranních hodi
nách přivolána 
na pomoc Policii 
ČR při vyhledá
vání koní, kteří 
utekli z výběhu 
a   p o h y b u j í  s e 
okolo D1 u obce 
Soutice. Po pří
jezdu na  místo 
bylo zjištěno, že 
došlo ke střetu nákladního vozidla s koněm. Příslušníci Policie ČR dva 
koně na místě odchytli, další čtyři koně utekli. Na pomoc přijela jednotka 
SDH Trhový Štěpánov. Asi kolem 6.30 hod. se podařilo jednotce skupinu 
čtyř hledaných koní objevit u obce Černýš. Nalezené koně si převzala 
majitelka.

Za HZS ČR Zruč nad Sázavou nprap. Pavel Jelínek

Bohumil Vaňkát

Stojím u okna a hledím do upla
kaného dne, když za sebou slyším 

šramot. Otočím se a můj pes střídá 
upřené pohledy na mě a na věšák 
s vodítkem. Do takového počasí by 
psa nevyhnal a to já mám jít? V jeho 
očích však čtu, že není špatné poča
sí, ale jen špatné oblečení. Oblékám 
nepromokavé oblečení a vyrážíme. 
Není to tak strašné až na vítr, který 
mi občas vmete hrstku kapek do obli
čeje. Po kratší chůzi blátivou cestou 
se ocitneme u bývalé vodárny, kde se 
naše oči střetnou, a je rozhodnuto. 
Půjdeme za fabriku, nebude tam 
tak foukat. Opravdu jsme v závětří 
a vycházka je příjemná. Pes pročítá 
krtiny a čichem zjišťuje, zda je pán 
podzemí doma. Já pomalu kráčím 
po cyklostezce a poslouchám, jak 
kapky deště šustí na spadaném lis
tí. I v takovém počasí je mi dobře. 
Docházíme na konec dlouhé roviny 
za první zatáčkou. V tomto mís
tě není vidět ani na jednu stranu. 
Pochmurné místo, běží mi hlavou. 
Kdyby tu měl člověk nějaké náhlé 
zdravotní problémy, asi by tu zůstal 
bez pomoci, protože v tomhle počasí 

je cyklostezka liduprázdná, asi by ze
mřel. Náhle se za zatáčkou objevuje 
postava v černé uniformě se zelený
mi reflexními znaky. V tu chvíli se 
moje obavy rozplynou, protože vím, 
že strážník ví, co v takové situaci 
dělat, a přivolal by pomoc. Přichází 
ke mně a po vzájemných pozdravech 
mi sděluje, že jsem porušil vyhlášku 
ve všech bodech. Nevím, že existuje 
vyhláška, že občané za deště nesmějí 
vycházet, snažím se odlehčit situa
ci. Strážník mi vysvětluje vyhlášku 
o psech, vodítkách a náhubcích. 
Přiznávám, že ji znám i psovi jsem ji 
četl. Strážník vytahuje pokutové blo
ky a já zahanbeně klopím zrak. Když 
se mé oči potkají s asfaltem, zhrozím 
se. Kde se tu vzalo tolik krve? Roz
hlížím se a vidím, jak můj pes řádí 
v hloučku dětí z mateřské školky, 
které jsou tu na procházce. Potrhaná 
lýtka, pokousané ruce, některé děti 
leží bez hnutí na zemi s prokousnu
tým krkem. V tom okolo projíždějí 
dvě mladé bruslařky. Psa zaujme zvuk 
koleček a holá lýtka slečen. Nechává 
děti dětmi a vrhá se za bruslařka
mi. Několika mohutnými skoky je 
dohání a strhává je na zem. Dívky 
řvou bolestí, jak jim rve maso z no

hou, a bezmocně okolo sebe mlátí 
rukama. Náhle se ze zatáčky vyřítí 
cyklista. Situaci v té rychlosti nemů
že zvládnout, naráží do dívek, padá 
přes řídítka a zůstává ležet bez hnutí 
na zádech. Můj pes vidí snadnou ko
řist, nechává dívky a vrhá se cyklis
tovi na hrdlo. Náhle mě z hrozného 
filmu vytrhává zvuk trhajícího se 
papíru, to strážník odtrhl pokutový 
blok. I můj pes reaguje a jde se k nám 
podívat s úsměvem jemu vlastním, 
jestli nebude něco na zub. Když vidí, 
že si jenom vyměňujeme nějaké pa
píry, odchází ke své práci, číst zprávy 
od ostatních pejsků a každému ode
psat. Strážník mi ještě klade na srdce, 
že vyhláška se musí dodržovat, když 
se s ní někdo nadřel, kdyby byla jaká
koliv. Nemůžu se z toho vzpamatovat 
a hlavou se mi honí, jestli není lepší 
umřít bez pomoci, než potkat ještě 
jednoho takového zachránce. Kde 
zůstal zdravý rozum? Pomalu kráčím 
za svým psem. Nálada se mi zhoršila, 
už nemží, ale chč… a chč…

Tento příběh se nestal, ale CO 
KDYBY…?

Podobnost se skutečným místem 
a osobami je čistě náhodná.

Co kdyby…?
PSÁNO

NAŠIMI OBČANY
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Kateřina Zemanová

Mnozí Zručané již stihli navštívit 
moderní návštěvnické středisko 

s interaktivní expozicí na téma vody, 
které bylo vybudováno v těsné blíz
kosti přehrady Želivky.

Expozice je koncipována tak, aby 
návštěvníky učila prostřednictvím 
neobvyklých zážitků a zajímavých 
pozorování. Její součástí je několik 
akvárií, z výstavní síně vede průhled 
rovnou do expoziční nádrže, kterým 
mohou návštěvníci pozorovat vodní 
rostliny a ryby, jako by se skutečně 
dívali na dno Želivky. Důležitou roli 
v rámci expozice hrají zvuky přírody, 
které mohou ovládat sami návštěvníci. 
V atriu Vodního domu pak návštěvní
ky zaujmou pomůcky pro hrátky s vo
dou, které dětem i dospělým umožní 

prozkoumat její fyzikální vlastnosti.
Jednou částí expozice je voda jako 

životní prostředí malých vodních or
ganismů, které pouhým okem nevi
díme, vodních zvířat a rostlin. Druhá 
polovina expozice se týká koloběhu 
vody v přírodě a vody jako nezbytné 
podmínky života. Prezentována je také 
historie vodní nádrže Želivka, která 
poskytuje pitnou vodu Praze i desít
kám dalších měst a obcí.

Prohlídka pokračuje i v exteriéru – 
vlastní budovu návštěvnického cen
tra obklopuje asi hektarový venkovní 
areál s expoziční nádrží, mokřadem 
či skalkou z typické místní horniny 
– hadce. Tímto areálem návštěvníky 
provede naučná stezka.

Vodní dům upoutává pozornost již 
zvenčí svým výjimečným architekto
nickým pojetím. Jeho výsledná po
doba vzešla z architektonické soutěže 
vyhlášené Českým svazem ochránců 

přírody. Autorem návrhu, který byl 
vybrán pro realizaci, je architektonic
ký ateliér AND a tento návrh získal 
v 9. ročníku soutěže „Český energe
tický a ekologický projekt roku 2010“ 
cenu České komory autorizovaných 
inženýrů a techniků. Jedná se o mi
nimalistickou budovu s obkladem 
z místních přírodních materiálů, čás
tečně zapuštěnou do terénu a nenaru
šující tedy okolní volnou krajinu. Její 
provoz je nízkoenergetický.

Své služby chce Vodní dům poskyto
vat všem typům návštěvníků – turis
tům, dětem ze škol a školek, kterým 
nabídne výukové programy, i firmám, 
které si mohou prostory pronajmout 
pro své akce. Naše programy pro školy 
budou určeny všem věkovým katego
riím. Žáci se do výuky aktivně zapojí 
díky využití interaktivních prvků, kte
ré zprostředkují přímý kontakt s expo
zicí. Během výukových programů se 
děti promění v kapičky vody, dospějí 
z pulců v žáby, stanou se z nich malí 
badatelé i experti na krajinotvorbu.

Investorem a budoucím provozo
vatelem návštěvnického střediska 
Vodní dům je Český svaz ochránců 
přírody Vlašim. Projekt je z převážné 
části financován z Evropského fondu 
pro regionální rozvoj – Operačního 
programu Životní prostředí, partnery 
projektu jsou Veolia Česká republika, 
státní podnik Povodí Vltavy a Úprav
na vody Želivka, a. s.
Email: vodnidum@csop.cz
www.vodni-dum.cz

U Hulic vyrostl nový turistický cíl – 
Vodní dům

Kalendář kulturních akcí

Infocentrum
Zámek 1, Zruč nad Sázavou, 285 22, Tel.: 327 531 329

e-mail: infocentrum@mesto-zruc.cz, www.mesto-zruc.cz
změna programu vyhrazena 

aktuální přehled akcí naleznete vždy na www.mesto-zruc.cz

Vladimír Radil
 

Každý tady u nás má nějaké pově
domí o tom, že osm kilometrů 

proti proudu rybnaté řeky Želivky 
se v nadmořské výšce 357 metrů 
rozprostíralo městečko Dolní Kra
lovice. Málokdo bude asi vědět, že 
se tato obec, možná nejstarší v kra
ji, ocitla na stránkách světoznámého 
románu.

Město samotné už dávno umřelo. 
Historie devíti staletí se uzavřela 
na samém počátku normalizace.  
Dnes nad pomyslnými střechami 
domů plují jen ryby a vše přikryla 
černá zlověstná voda přehradního 
jezera. Domy se rozbořily, větry osu
du rozfoukaly domorodce do všech 
stran. Většinou odešli do Vlašimi, 
ale i Benešova, Prahy, Ledče a Zru
če. 

My však můžeme v klidu napsat, 
že Dolní Kralovice jsou vlastně ne
smrtelné. Byly totiž navždy zakres
lené do literární mapy Haškových 
Osudů dobrého vojáka Švejka. 
Na stránkách monumentální Haš
kovy epopeje, někde ve třetím dílu, 
povídá totiž Švejk nadporučíkovi 
Lukášovi: „Obrst Fliedler se vyzna
menal svojí dobrotou. Když jsme 
přišli do Dolních Kralovic, tak dal 
rozkaz vypít celej dolnokralovickej 
pivovar na své útraty“.

Měs t ečko  ma l ebně  l emuj í c í 
oba břehy Želivky Hašek poznal 
na svých cestách. Slavný pražský bo
hém byl skutečně „toulavé house,“ 
snad půlku Evropy prochodil jen tak 
po svých. Na toulkách ho potkávaly 
pochopitelně nemoci a jiné útra
py. Haškova předčasná smrt s nimi 
možná nějak souvisí. Posázaví si ob

líbil více než kraje jiné. Na Lipnici 
se jeho krátký, ale událostmi bohatě 
zaplněný život skončil.  

Co Hašek a Dolní Kralovice? 
Přejděme rovnou k věci! V prvním 
válečném roce se Jaroslav Hašek 
objevil v Kralovicích na masopust
ní zábavě. Byl dokonale zamaskován 
za jihočeskou selku. Popustil, jak se 
říká, uzdu svému temperamentu 
v kole a divoce tančil. V celém sále 
se nenašel nikdo, jenž by Haškovu 
travestii odhalil, všichni měli taneč
nici za skutečnou. Někteří našinci 
viděli v přestrojeném Haškovi cizin
ku. On totiž nepromluvil ani slovo 
a podezření vzbuzovala i spotřeba 
alkoholu větší než byl tehdy krajský 
průměr.

Nu což, o věrném přátelství spi
sovatele a alkoholu máme víc po
věstí než o králi Ječmínkovi.  Hašek 
hodně pil, to je fakt. Dávky si na
víc rok od roku navyšoval, jako by 
právě u něj platilo havířské přísloví: 
„Včerejší rekord, dnešní norma“. 
Po jednom sebevražedném pokusu 
se v blázinci přiznal lékařům, že pije 
třicet pět piv denně. Nelze se divit 
tomu, že Kralováky na tancovačce 
zaujal.

Haškovy cesty stařičkou monar
chií a později ještě nezletilou repub
likou nebyly nikterak připravovány. 
Svoje kroky nechal často regulovat 
okamžitými, většinou ztřeštěný
mi nápady, a tak docházelo třeba 
i k takovýmto událostem. Ráno šel 
koupit do trafiky noviny, zde kohosi 
potkal, slovo dalo slovo, nasedli spo
lu do vlaku a jelo se na výlet. Že je 
v domácí obuvi a na sobě má župan, 
Haška v rozhodnutí jet nikterak ne
zviklalo. Takto vymustrované in

dividuum však muselo vzbuzovat 
pozornost. Žádný pasažér by podle 
oblečení nepoznal, že ten, kdo právě 
sedí na dřevěné ošoupané lavici va
gonu, bude jednou geniální tvůrce 
světového válečného románu. Spíše 
by se dalo tipovat na uprchlíka z ne
mocnice.

Hašek dojel většinou jen tam, kam 
mu stačily peníze, nebo tam, kde 
končila trať. Dolní Kralovice byly 
v tomto punktu ideální destinací. 
Roku 1902 sem prodloužili želez
nici z Vlašimi. Pražákům se tudíž 
zdálo být místo snadno dostupné.  
Secesní člověk se každopádně vy
značoval drsnější náturou a tří a půl
hodinové natřásání v nepohodlném 
vagoně bez odmluvy snášel.

Uteklo pár let a vzpomínka na jed
nu venkovskou tancovačku možná, 
to ale fabulujeme, způsobila, že Ja
roslav Hašek navštívil Dolní Kralo
vice ještě jednou. Spisovatel, jeho 
družka Šura (tj. Alexandra) a další 
ruská emigrantka se v létě roku 1922 
objevili na kralovickém rynku. Ha
šek byl už hodně nemocen. Špatně 
chodil, věčně oteklé nohy sotva na
soukal do plstěných válenek. Zvykl 
si je nosit v Rusku. Celoživotní či
perná tloušťka se změnila v jakousi 
měkkýšovitost. Jeho tělesná stránka 
viditelně chátrala. Ze svých cest 
posílal Hašek pohlednice nebo ko
respondenční lístky svým známým. 
Celá putující trojka, spisovatel 
a jeho společnice, seděla v  hospo
dě a Hašek tady napsal pohlednici 
malíři Ladovi: „Pepíčku, právě jsem 
se vrátil ze záchodu, Jaroušek“. No, 
historické prameny mohou mít vše
lijakou podobu.

Švejk v povodí Želivky
24. 3. – 5. 6. 2016 VÝSTAVA „RADA VACÁTKO ZASAHUJE ANEB HŘÍŠNÍ LIDÉ MĚSTA 

PRAŽSKÉHO.“ STAŇTE SE ASISTENTY INSPEKTORŮ A VYŘEŠTE 
VRAŽDU TOVÁRNÍKA SKALSKÉHO. NECHYBĚJÍ DOBOVÉ KOS-
TÝMY, HISTORKY Z NATÁČENÍ A DALŠÍ ZAJÍMAVOSTI, POŘÁDÁ 
MĚSTO ZRUČ NAD SÁZAVOU – OKŠS, PLNÉ VSTUPNÉ 40 KČ, 
SNÍŽENÉ VSTUPNÉ 30 KČ.

OD 23. 4. 2016 ZÁMEK ZRUČ NAD SÁZAVOU – PRO NÁVŠTĚVNÍKY BUDE ZÁMEK 
PŘÍSTUPNÝ KAŽDÝ DEN OD 10 DO 17 HOD. (POLEDNÍ PAUZA 
V ZÁMECKÉ POKLADNĚ: 11.30–12.30 HOD.).

2. 6. 2016 MASÁŽE MIMINEK, POŘÁDÁ TEREZA KRUTILOVÁ, KURZ JE 
URČEN PRO DĚTI DO 3 LET, OD 10 DO 11 HOD., SPOLKOVÝ DŮM, 
I. PATRO, KLUBOVNA RC SETKÁNÍ, VSTUPNÉ 50 KČ. PŘIHLÁŠKY 
NA TEL.: 777 572 397.

4. 6. 2016 SLAVÍME SE ZVÍŘÁTKY V KEMPU RÁKOSÍ – AKCE NA OSLAVU 
10. VÝROČÍ RC SETKÁNÍ – K VIDĚNÍ VÝCVIK PSŮ, VYPOUŠTĚNÍ 
ZACHRÁNĚNÉHO ZVÍŘETE DO PŘÍRODY, UKÁZKY DRAVCŮ A SOV, 
HIPPOREHABILITACE, MINIZOO – ZVÍŘÁTKA NA MAZLENÍ, 
SKÁKACÍ HRAD, MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ, ÚKOLY PRO DĚTI. 
OD 14 HOD., VSTUPNÉ 50 KČ (VSTUPNÉ BUDE DAROVÁNO ZÁ-
CHRANNÉ STANICI PAVLOVICE NA PODPORU ZVÍŘAT V NOUZI).

4. 6. 2016 MĚSTSKÁ KNIHOVNA – SOBOTNÍ PROVOZ, OD 9.00 
DO 11.30 HOD.

7. 6. 2016 TVOŘENÍ PRO RADOST – „HÁČKOVANÉ SRDÍČKO“, POŘÁDÁ ČESKÝ 
SVAZ ŽEN, OD 14.30 HOD., SPOLKOVÝ DŮM, I. PATRO, KLUBOVNA 
SVAZU ŽEN, VSTUPNÉ 20 KČ.

10. 6. 2016 ZPÍVÁNÍ PRO RADOST – VYSTOUPENÍ PĚVECKÝCH NADĚJÍ, 
POŘÁDÁ MĚSTO ZRUČ NAD SÁZAVOU – OKŠS – SPOLKOVÝ DŮM 
VE SPOLUPRÁCI S FANDA TEAMEM.

15. 6. 2016 KINO – PROMÍTÁNÍ NEJLEPŠÍCH FILMŮ Z CELOSTÁTNÍ SOUTĚŽE 
VIDEOSALON 2016, POŘÁDÁ MĚSTO ZRUČ NAD SÁZAVOU – 
OKŠS, SPOLKOVÝ DŮM. FILMOVÁ KAVÁRNA OD 17.30 HOD. 
PŘED PROMÍTÁNÍM FILMU. KINO OD 18.30 HOD., SPOLKOVÝ 
DŮM, II. PATRO, ZASEDACÍ MÍSTNOST. VSTUPNÉ: 50 KČ, ČLEN 
FILMOVÉHO KLUBU 30 KČ.

16. 6. 2016 MÓDNÍ PORADNA 2 – POKRAČOVÁNÍ, POŘÁDÁ MĚSTO ZRUČ 
NAD SÁZAVOU – OKŠS – SPOLKOVÝ DŮM, OD 17.30 HOD., SPOL-
KOVÝ DŮM, II. PATRO, ZASEDACÍ MÍSTNOST, VSTUPNÉ 100 KČ.

18. 6. 2016 ZÁJEZD – ZÁMEK LNÁŘE, HRAD A MUZEUM STRAKONICE, 
POŘÁDÁ ČESKÝ SVAZ ŽEN, VÍCE INFORMACÍ U PÍ BENEŠOVÉ 
NA TEL.: 605 800 010.

23. 6. 2016 KONCERT KYTARISTY A SKLADATELE LUKÁŠE SOMMERA, KOSTEL 
POVÝŠENÍ SV. KŘÍŽE, 19.30 HOD, DOSPĚLÍ 100 KČ, DĚTI 30 KČ.

24. 6. 2016 KONCERT PRAŽSKÉHO KYTAROVÉHO KVARTETA, KOSTEL POVÝ-
ŠENÍ SV. KŘÍŽE, 19.45 HOD, DOSPĚLÍ 100 KČ, DĚTI 30 KČ.

25. 6. 2016 ZÁJEZD PRO DĚTI A RODIČE DO TECHMANIA A ZOO PLZEŇ, 
PŘÍSPĚVEK RODIČŮ NA DOPRAVU 200 KČ, DĚTI ZDARMA. POJEDE 
SE SPOLEČNÝM AUTOBUSEM, VSTUPNÉ SI KAŽDÝ HRADÍ SÁM. 
PŘIHLÁŠKY NA TEL.: 720 294 821.

29. 6. 2016 ZRUČ VE FILMU ANEB POZNÁŠ SE NA FILMOVÉM PLÁTNĚ? – 
PROMÍTÁNÍ KRÁTKÝCH FILMŮ O ZRUČI NAD SÁZAVOU (ROK 
2015), POŘÁDÁ MĚSTO ZRUČ NAD SÁZAVOU – OKŠS – SPOLKO-
VÝ DŮM, OD 18 HOD., VSTUP ZDARMA, OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚ-
NO.

30. 6. 2016 ZÁKLADY KŘESŤANSTVÍ, POŘÁDÁ ČCE ZRUČ NAD SÁZAVOU, 
OD 17.00 HOD. SPOLKOVÝ DŮM, II. PATRO, ZASEDACÍ MÍSTNOST.

1. 7. 2016 MUŽ SE ŽELEZNOU MASKOU NA ZRUČSKÉM ZÁMKU – DIVADEL-
NÍ PŘEDSTAVENÍ, POŘÁDÁ MĚSTO ZRUČ NAD SÁZAVOU – OKŠS, 
OD 18, 19, 20 A 21 HOD. V INTERIÉRECH ZÁMKU. VSTUPNÉ: 
DOSPĚLÍ 190 KČ, DĚTI 140 KČ. VSTUPENKY JE MOŽNO ZAKOUPIT 
V INFOCENTRU VE ZRUČI NAD SÁZAVOU OD 1. 6. 2016.

FOTA: DANA FŌRSTEROVÁ
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Olga Cudlínová

Každý z nás čas od času zalistuje v kalendáři. Důvody mohou být různé. 
Někdo zjišťuje či vybírá datum oslavy jmenin nebo narozenin, jiný 

zoufale hledá možnost odpočinku v podobě státního svátku. V měsíci 
dubnu se sice žádné volno neobjevuje, zato zde můžeme najít spoustu 
mezinárodních či světových dnů. Jedním z nich je Den Země, svátek 
modré planety. Tento den slaví víc než miliarda lidí na celé planetě a naši 
žáci nejsou výjimkou. 

Škola každoročně realizuje projektový den, kdy si všichni napříč ročníky 
připomínají nutnost ochrany životního prostředí a nejen to. Součástí to
hoto projektu je výtvarná a literární soutěž, vždy tematicky zaměřená. Mo
tto letošního ročníku znělo „Vztahy na Zemi“. Každý se zadaného úkolu 
zhostil dle svých možností. Někdo se spoléhal na vrozené schopnosti, jiní 
zapojili fantazii a někteří prosili múzy o inspiraci. Zatímco jedni kreslili 
a malovali, druzí přemýšleli, vymýšleli, psali, škrtali a přepisovali, dokud 
dílo nebylo hotovo. Nejzdařilejší výtvarné práce ozdobily vestibul školy 
a z literárních počinů byl sestaven sborník, který posloužil literárnědra
matickému oboru ZUŠ jako předloha pro vytvoření divadelního pásma. 
Žáci pod vedením Václava Veselého vybraná dílka dramaticky ztvárnili. 
Recitál ke Dni Země se uskutečnil 27. dubna. Nejlepší básníci a prozaici 
byli odměněni drobným dárkem a jako památku na své prvotní úspěchy 
obdrželi sborník všech prací. 

Všem oceněným ještě jednou blahopřejeme a těšíme se na příští rok.

Den Země ZŠ

Štěpánka Jelínková

Tereza Krausová

Dne 19. 4. 2016 se žáci 9. ročníků 
zúčastnili dvouhodinové besedy 

o jaderné energetice. Celým progra
mem nás provedli Doc. Ing. Jaroslav 
Zeman, CSc. a Tomáš Hejl z Agentury 
J. L. M., s. r. o.

Beseda zahrnovala výklad, projekci 
fi lmů (např. Mocný atom), fotografi í, 
grafů, tabulek, kreseb a karikatur a dis
kusi o otázkách, které účastníky besedy 
zajímaly – v tomto případě na téma ja
derná energie. Za každou správnou od
pověď byli žáci odměněni odznáčkem. 

Přednáška byla jak pro nás, tak i pro 
učitele poučná a získali jsme mnoho 
nových informací. Rozšířili jsme si 
obzory a občas jsme se i zasmáli. Zpes
třením pro nás byla ukázka „pokusu“ 
s dosimetrem (měřičem radiace).  Další 
součástí této přednášky byla fotosou
těž. Spočívala v tom, že žáci mohli bě
hem přednášky (ale i mimo ni) vyfotit 
fotografii na téma „Energie“. Děku
jeme učitelům Vladimíru Nulíčkovi 
a Petře Viktorové za zprostředkování 
tohoto programu a zároveň pánům 
z Agentury J. L. M., s. r. o. za zajíma
vou besedu.

Štěpánka a Tereza jsou žákyněmi 
9. A Základní školy Zruč n. S.

Zdeňka Kunčická

Na úterní dopoledne 10. května pozval pan František Hromadník do zruč
ského Spolkového domu pěvecké sbory místní i ze širšího okolí, aby 

zazpívaly zdejším matkám a maminkám k jejich svátku. Přehlídka to byla 
velkolepá! Vedle dvou sborů opravdových pěveckých profesionálů ze ZUŠ 
Ledeč nad Sázavou pod vedením Petry Ochové se určitě neztratily děti ze ZŠ 
Zbraslavice s Janou Honzíkovou. 

Početné dámské obecenstvo rovněž potěšilo pásmo lidových písniček malých 
dětí z vlastějovické jednotřídky, které se žáky připravila paní ředitelka Olga 
Sýsová. Svoje oblíbené písničky zazpívalo kvarteto děvčat z dětského domo
va pod vedením „tety“ Hany Nulíčkové. Ovšem nejpočetnější pěvecký sbor 
utvořili žáci spolu s učitelkami naší školy. V pečlivě připraveném vystoupení 
za hudebního doprovodu kytar a tamburín předvedli tři zlidovělé trampské 
písničky, které strhly ke zpěvu většinu přítomných diváků. Troufáme si říct, 
že naše první veřejné pěvecké vystoupení se nám povedlo.

Na závěr – obdivujeme neustávající vitalitu pana Františka Hromadníka 
a děkujeme mu za aktivní zájem na kulturním dění ve městě.

Energie – 
budoucnost 
lidstva

Zpívali jsme maminkám

ZŠ

ZŠ Okružní 

Honza, Jana, Zdena, Dana, Jiřka
a ideový tvůrce Širin

 

Veřejný prostor je výzva. V galerii je umění „chrá
něné“ a uvidí je většinou jen lidé, kteří je chtějí 

vidět. Tvorba venku je odhalená všem, což je často 
více vzrušující. Žáci studia pro dospělé si takto nést 
kůži na trh vyzkoušeli už jednou na budově staré školy. 
V jejích oknech můžete vidět parafrázi obrazu Hiero
nyma Bosche, obraz Salvádora Dalího, Clauda Moneta 
i „tečkovaný“ obraz ženského aktu Georgese Seurata. 

Na popud jedné z našich studentek jsme začali uva
žovat o soše z přírodního materiálu – o živé soše z vr
bových proutků. Těsně po pomlázce (!) se nám poda
řilo naplnit školní dodávku až po střechu potřebným 
materiálem. Měli jsme štěstí a dostali jsme proutky 
z vrb od Slavíčků z Jiřic. Paní zahradnice nám poradila 
lokaci – na kraji parku u dávno zmizelých rozvalin 
zručského hradu. Původní nápad byla socha lochneské 
příšery. Posléze to byl had porůznu se kroutící a zano
řující se do terénu. Postupem času a hlavně v druhém 
odpoledni práce se had začal měnit v rybu. Uvědomte 
si, že evoluci to trvalo miliony let, my jsme to vymy

sleli hned. Naštěstí šla kolem paní Máňa a naše socha 
jí podle jejích slov připomínala kočárek. Ihned potom 
jsme vyházeli přední část ryby a přepracovali ji. Nyní 
má podstatně „zavřenější“ pusu. Je koncipovaná tak, 
aby zvládla pozřít středně velké dítě. 

Sochu jsme chodili zalévat a dva týdny vydržela v pů
vodní podobě. Napjatě jsme čekali, zda se uchytí a za
zelená. Riziko umístění ve veřejném prostoru se na ní 
ale nakonec podepsalo. Polovinu sochy na jedné straně 
chodníku jsme po víkendu našli úplně zničenou. Jed
nalo se o velký abstraktní tvar vystupující z plochy 
trávníku, který trochu kontrastoval s „jednoznačnou“ 
rybou na straně druhé. Překládáme si to jako agresiv
ní gesto odmítnutí něčeho, čemu není hned na první 
pohled rozumět. 

Další varianta je, že si z části sochy udělaly prolézačku 
děti (vybouraly dva otvory...), což destrukci nastar
tovalo. V tomto případě je škoda, že nás nenapadlo 
samotné tak sochu koncipovat od začátku. 

Stále vnímáme sochy ve veřejném prostoru jako 
umění vystavené různým vnějším vlivům. V žádném 
případě ale ne jako tvorbu vydanou okolí napospas. 
Její veřejný charakter znamená, že socha už není je
nom „naše“. Patří místní komunitě, a jak se v tomto 
případě domníváme, bude se svým způsobem podílet 
na veřejném životě.

Děkujeme všem, kterým se socha líbila.

Ani ryba ani had

FOTA: JAN KOPŘIVA

FOTO: ARCHIV ZŠ
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Usnesení Zastupitelstva města

Zastupitelstvo města na svém 13. zasedání, konaném dne 25. 4. 2016,

schvaluje
• 3. úpravu rozpočtu města na rok 2016 navýšením příjmů a výdajů o částku 

1 892 000 Kč;
• budoucí výkup pozemků od Ing. Miroslava Černého, p. č. 2651/12 

(472 m2), p. č. 2651/13 (156 m2) a p. č. 2650/21 (2 998 m2) v katastrálním 
území Zruč nad Sázavou za dohodnutou cenu 234 850 Kč. Výkup pozemků 
bude proveden pro potřeby stavby „Na kole do práce Zručskou cyklostez
kou – 2. etapa“. Zastupitelstvo města pověřuje starostu podpisem smlouvy 
o budoucí smlouvě kupní;

• budoucí směnu pozemků společnosti Variel, a. s., p. č. 770/5 (759 m2), 
p. č. 771/7 (180 m2), p. č. 771/8 (80 m2), p. č. 771/9 (557 m2), p. č. 
788/1 (1043 m2), p. č. 789/1 (22 m2), p. č. 790/1 (835 m2),  p. č. 2650/4 
(1444 m2), p. č. 2651/5 (809 m2) v katastrálním území Zruč nad Sázavou 
o celkové výměře 5 729 m2, za objekty  budova č. p. 1037 na pozemku, p. č. 
754/23 a budova bez č. p./č. e. na pozemku p. č. 754/24, které jsou ve vlast
nictví města Zruče nad Sázavou. Směna bude provedena pro potřeby stavby 
„Na kole do práce Zručskou cyklostezkou – 2. etapa“. Zastupitelstvo města 
pověřuje starostu podpisem smlouvy o budoucí směnné smlouvě;

• uzavření veřejnoprávních smluv o poskytnutí dotace z rozpočtu města 
Zruče nad Sázavou se žadateli o individuální dotace:

– Zručská desítka, spolek – na 33. přátelské setkání mladých dechových 
souborů ve výši 30 000 Kč;

– Lukáš Vilimovský, Onšovec – Zámek fest ve výši 30 000 Kč;
• prodej pozemku p. č. 1662/4 v k. ú. Zruč nad Sázavou, do vlastnictví: 

Dana Ullwerová, Slepá 643, 252 45, Vrané nad Vltavou za cenu 150 Kč/1m2.

Usnesení Rady města

Rada města na svém 36. zasedání, konaném dne 4. 4. 2016,

schvaluje
• na základě zveřejněného záměru města na akci „Most ve Zruči nad Sázavou 

přes Ostrovský potok, ulice Nábřežní“ jako nejvýhodnější pro město nabídku 
firmy CALIPSUM, s. r. o., Tyršova 390, 691 23 Pohořelice, IČ: 29307163;

• dokument „Souhlas vlastníka nemovité věci s umístěním sídla“ (budovy 
hasičské zbrojnice v obci Želivec);

• uzavření smlouvy o dílo na obsekávání veřejných prostranství s Miroslavou 
Růžičkovou, Sad Míru 788, Zruč nad Sázavou;

• uzavření smlouvy na obsekávání veřejných prostranství v Želivci a na Du
bině s Janou Jursíkovou, Želivec 14;

• uzavření smlouvy o zajištění uměleckého vystoupení hudební skupiny 
RANGERS – PLAVCI se Zdeňkem Vrbou, Okružní 812, 273 43 Buštěhrad 
na Historických slavnostech dne 6. srpna 2016;

• objednat barevnou tiskárnu Canon iSENSYS MF724Cdw od firmy 
COMPany, Na Svobodném 158, Kolín 6;

• objednat sedm podkladových desek panoramatických fotek k rozhledně 
Babka od firmy Petr Tvrdík – Tiser zámečnictví, 1. Máje 190, Zruč nad Sáza
vou. Objednávku zašle OKŠS;

• objednat opravu schodiště u staré vodárny od firmy Zručská  stavební 
s. r. o., Na Úvoze 1053, 285 22 Zruč nad Sázavou;

• uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene a smlouvu o právu provést 
stavbu „Zruč nad Sázavou, 1. máje 2335/1, VARIEL – kvn, rozvaděč vn“, číslo 
IV126019534/VB/1 s firmou ČEZ Distribuce, a. s., Teplická 874/8, 405 02 
Děčín IV – Podmokly a pověřuje starostu podpisem smlouvy.  Do podmínek 
územního řízení bude zapracováno, aby nové vedení bylo v místech prodlou
žení komunikace na pozemek p. č. 2335/81 chráněno chráničkou;

• uzavření darovací smlouvy na finanční dar, který bude použit na kulturní 
akci „Český videosalon 2016“, která proběhne ve dnech 29. a 30. 4. 2016, 
s dárcem ENVICOMP, s. r. o., Hrnčíře 969, 584 01 Ledeč nad Sázavou 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy;

souhlasí
• s přijetím věcného daru od Davida Talacka v hodnotě 3 000 Kč na 6. ročník 

Mezinárodní kytarové soutěže Zruč nad Sázavou 2016, která se koná ve dnech 
23. – 25. června 2016;

• s podáním žádostí do vzdělávacího programu Erasmus I. Základní školy 
Zruč nad Sázavou na projekty: „Otvíráme se světu“ a „Do CLIL, Live CLIL“. 
Ředitelku I. ZŠ bude informovat OKŠS;

ukládá
• předložit do jednání ZMě návrh na uzavření veřejnoprávních smluv o po

skytnutí dotace z rozpočtu města Zruče nad Sázavou se žadateli: Zručská 
desítka – Přátelské setkání mladých dechovek; Lukáš Vilimovský – Zámekfest;

bere na vědomí 
• realizované výběrové řízení na dodávku stavebních prací a navazujících 

technologických částí pro stavbu „Modernizace kotelny Wekto Zruč nad Sá
zavou“ firmou ČEZ Energo, Karolinská 661/4, 186 00 Praha 8;

• přijetí nového pracovníka do městské knihovny, paní Mgr. Jiřiny Bělinové, 
s nástupem od 1. 6. 2016;

• upřesnění žádosti o dotaci na projekt Profesní rozvoj zaměstnanců Měst
ského úřadu Zruč nad Sázavou – 03_15_033 Výzva pro územní samosprávné 
celky (obce, kraje a sdružení a asociace ÚSC) na MPSV.

Zprávy z radnice

MŠ Malostranská

MŠ Na Pohoří

Jaroslava Daňková

Jubilejní ročník se konal 28. dubna. Jak už bývá zvykem, 
start i cíl je směrován do areálu školy. Letos tomu nebylo 

jinak. Trasa vedla z města ven za vlakové nádraží směrem 
k Domahoři, kde se stočila vlevo, a zavedla účastníky polní 
cestou až do rodinné zástavby města. Tam je na stanovišti 
očekávaly dvě čarodějnice, a pokud děti správně odpověděly 
na jejich záludné otázky, propustily je směrem k cíli. Na za
hradě školy si všichni účastníci opekli špekáčky a spěchali se 
ohřát do třídy, kde je čekal animační program plný písniček, 
soutěží a tance. Druhý den dopoledne děti s učitelkami spá
lily vlastnoručně vyráběné čarodějnice.

Jolana Keharová

Ani tento měsíc nezapomněly děti na babičky v Cen
trinu.  Společně s paní učitelkou Dubjákovou při

pravily tvoření barevných mandal. Fantazie byla u všech 
opravdu bohatá a výrobky se povedly.

26. dubna nás již tradičně pozvala ZŠ Okružní na akci 
ke Dni Země. Počasí nám zrovna nepřálo, a tak jsme se 
všichni sešli ve Spolkovém domě. Děti se podívaly na po
hádku o včeličkách. Po skončení se rozdělily do skupin 
a postupně se seznamovaly se životem včel, s jejich užit
kem a nechyběla ochutnávka medu. 

29. dubna propukl ve školce rej čarodějnic. Děti i paní 
učitelky se převlékly do kostýmů a společně vyráběly 
loutky. Mezi tím nám paní uklízečky rozdělaly oheň, 
nanosily lavičky a velké opékání mohlo začít. Sluníčko 
svítilo, nálada byla veselá a všichni si pochutnali.

Blanka Olišarová

Jako každý rok, i letos si děti z I. Zá
kladní školy Zruč nad Sázavou rozší

řily své poznatky o přírodě kolem nich 
v rámci projektu Den Země. Podle 
pečlivě připravených pokynů Pavly 
Císařové se každá třída blíže seznamo
vala s okolním prostředím a způsoby 
péče o přírodu kolem nás. A mě čekal 
půldenní výšlap do přírody s jedena
dvaceti žáky, kteří sebou šili jako pytel 
blech. 

Je tři čtvrtě na osm a předem se dě
sím chvíle, kdy s dětmi z 6. A vyrazí
me na cestu ke zručské čističce. Ranní 
pohled na teploměr mě ujistil v jedné 
věci – dnes se rozhodně nezapotíme. 
Při teplotách kolem nuly to snad ani 
nejde. Vyzbrojeni pytli na odpadky, 
taškami se svačinou a dobrou náladou 
se vydáváme na cestu. Daří se: za ce
lou dobu auto nikoho nesrazilo, děti 
jsou veselé, povídají si se mnou i mezi 
sebou. A zanedlouho máme možnost 
spatřit – a především ucítit – čističku 
odpadních vod.

Proces očisty řeky Sázavy je náročný 
proces, který spousta lidí vůbec nevní
má. Přesto (jak mohu slyšet z ne zrovna 
publikovatelných poznámek, které do
létnou k mému uchu) je to právě tlející 
zápach, který žáci vnímají. Okamžitě 
zasahuji – pominuli ten fakt, že jsme 
u ČISTIČKY, tedy v prostorách, kde 
probíhá očista a rozhodně bylo blá
hové čekat něco voňavého, není přeci 
zápach ten jediný poznatek, který by si 
žáci měli odnést. „Radši se soustřeďte 
na otázky z pracovního listu,“ připomí
nám a skutečně – po chvilce řeči o ne
libé „vůni“ utichnou a najdou se i tací, 
kteří si v tomto prostředí vybalí sva

činu. Nejsem žádný cimprlich, ale… 
chleba se salámem okořeněný „vůní“ 
zachyceného biologického odpadu 
bych zrovna nemusela.

Zaměstnanec čističky velice trpělivě 
ukazuje a vysvětluje žákům proces očis
ty. Ukazuje, jak se v jednotlivých nádr
žích zadržuje kal a nečistoty, ukazuje 
vzorek čisté vody, zodpovídá dotazy. 
Další oblíbená zábava? Počítání teni
sových míčků v odpadních nádržích. 
Díky tenisovým kurtům vedle čističky 
se nejedná o nic neobvyklého. A co je 
největší zlo pro čističku? „Lidé, kteří 
splachují do záchodu vlhčené papíro
vé ubrousky,“ vysvětluje zaměstnanec 
čističky. Zkrátka – zbavit se všeho co 
nejrychleji a čert vem ekologii. Na zá
věr nás bere do kanceláře, vybavené 
moderními počítači a dalšími přístroji, 
kde zaměstnanci ihned vidí v případě 
havárie, kde se stala chyba. Dokonce 
v tu chvíli někteří žáci prohlašují, že 
zde by rádi pracovali a už si zjišťují, jaké 
musí mít vzdělání. 

Po absolvování povinného výkladu 
v čističce a vyplnění první části pracov
ního listu nastává další dilema: Jít dál 
ke mlýnu, či nejít? Hamlet to neměl 
o nic těžší než já. Část dětí kňučí, že je 
jim zima (asi se ráno při oblékání nepo
dívali na teploměr), nadpoloviční větši
na už pomalu vyrazila na cestu. Sháním 
stádečko dohromady a společně hlasu
jeme. Hotovo, rozhodnuto, jdeme dál 
podél řeky ke mlýnu. Někteří křepce, 
jiní s nafouklými tvářemi, ale pohyb 
je zdravý a koneckonců – lepší než se 
učit. Cestou nezapomínáme mrsk nout 
pár kamínků do vody (házení těch vět
ších jsem rázně utnula), utrhneme sem 
tam paní učitelce květinu, někteří si 
vyzdobí hlavy drny (nechci vidět, jak 

maminky budou prát oblečení dětí). 
Po necelém kilometru jsme u cíle. Děti 
břinkají kovem do zvonu, protože dou
fají, že si nakonec něco „na zub“ přeci 
jen koupí. A ono nic. Sotva jsme sem 
došli, nejradši by už děti šly pryč. „Kdy 
už půjdeme?“ kvičí každou chvílí a já 
mám zakrátko hlavu jak škopek. Dě
kuji vnuknutí vzít si svou zimnějar
ní vyteplenou bundu. Z nebe se totiž 
snáší k zemi sem tam krupky zmrzlého 
sněhu. Pracovní listy, tedy jejich řešení, 
dáváme dohromady cca v osmi lidech, 
ostatní si krátí dlouhou chvíli hledáním 
klacků, šplháním po stromě a vhazová
ním kvítků po vzoru postav z Babičky 
od Boženy Němcové do vody. Dohání 
nás druhá třída, nejvyšší čas odejít.

Za t í m c o  b ě ž n ě  bý va j í  d ě t i 
z 6. A ve škole do půl druhé, dnes by 
všichni nejradši obědvali už v jedenáct. 
Otázku: „Kdy už tam budeme?“ vystří
dá dotaz: „Kdy už půjdeme na oběd?“. 
Pomalu si začínám gratulovat k tomu, 
že se nikomu nic nestalo a k jídelně 
dorazíme všichni bez úhony. Mise 
splněna. Nyní sesbírat odpadky – čest 
žákům, kteří se neohroženě chopili 
pytlů na odpadky, igelitových ruka
vic nebo kapesníčků a neštítí se sebrat 
obal od sušenky. Exkrementy i ohryzky 
zanecháváme, je to biologický odpad, 
rozloží se. Někteří nadšenci si vzali poté 
mičudu a zahráli si fotbal, jiní využili 
příležitosti „dát řeč“ s učiteli. Konečně 
je čtvrt na jednu a všichni hladovci se 
mohou najíst. Den Země je za námi, 
všichni přežili, nikdo se neztratil… 
Spokojenost na obou stranách.

10. ročník 
Putování 

za čarodějnicí

Jaro dorazilo 
do školky

Den Země: Jak jsme klepali kosu, 
ale přesto ctili matku Přírodu ZŠ

 FOTO: ARCHIV MŠ

 FOTO: ARCHIV MŠ
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Rada města na svém 37. zasedání, konaném dne 18. 4. 2016,

ukládá
• zveřejnit záměr města na prodej pozemku p. č. 125/50 v k. ú. Zruč n. S. 

a následně předložit do jednání ZMě. Geometrický plán bude vypracován 
tak, aby parcely zamýšlené k prodeji navazovaly na stávající parcely majitelů 
řadových domů;

• zveřejnit záměr na výpůjčku nemovitého majetku, místnosti č. 303, 
III. podlaží Spolkového domu, 5. května čp. 510, Zruč nad Sázavou;

• předložit do jednání ZMě návrh 3. úpravy rozpočtu města;
• pozemku p. č. 2651/13, 2651/12 a 2650/21, vše v k. ú. Zruč nad Sázavou 

s Ing. Černým;
• předložit do jednání ZMě návrh budoucí směnné smlouvy na budovu 

č. p. 1037 na pozemku p. č.  754/23 a pozemku p. č. 754/24 za pozemky: 
p. č. 770/5, 771/7, 771/8, 771/9, 788/1, 789/1, 790/1, 2650/4, 2651/5, vše 
v k. ú. Zruč nad Sázavou, s firmou Variel, a. s.;

schvaluje 
• žádost Pavla Antoše o zapůjčení mobiliáře města, krytého pódia, odpad

kových košů, laviček a pivních setů na 2. ročník běžeckého závodu Zručský 
májový běh, který se bude konat v neděli 1. 5. 2016;

• aktualizaci usnesení rady města č. 221/2002 a č. 32/2003 týkající se odměn 
z tržeb za pronájem sportovní haly a sportovního areálu;

• dokument „Souhlas vlastníka nemovité věci s umístěním sídla“ pro SDH 
Želivec a pověřuje starostu podpisem tohoto souhlasu. Zároveň ruší usnesení 
č 124/2016 ze dne 4. 4. 2016;

• dokument „Souhlas vlastníka nemovité věci s umístěním sídla“ pro SDH 
Nesměřice a Zruč nad Sázavou;

• přijetí dotací od Ministerstva kultury na akce „XII. festival leteckých ama
térských filmů“ ve výši 10 000 Kč a „Postupové kolo celostátní soutěže filmové 
tvorby Český videosalon 2016“ ve výši 20 000 Kč;

• na základě zveřejněného záměru města na akci „Oprava kapliček ve Zruči 
nad Sázavou“ nabídku Jana Jelínka, K Bažantnici 1002, 285 22 Zruč nad 
Sázavou;

• zajistit výběrové řízení na provozování Lokální distribuční soustavy Sázavan 
dle předložených dokladů;

• uzavření „Dohodu s vlastníkem nemovitosti o podmínkách zřízení stavby 
a jejich provozu“ s VHS Vrchlice – Maleč, a. s., Ku Ptáku 387, 284 01 Kutná 
Hora a „Smlouvu s vlastníkem nemovitosti o právu provést stavbu a podmín
kách jejího provozu“ s Miroslavem Myšičkou, Močovice a pověřuje starostu 
jejich podpisem. Dohoda i smlouva jsou podkladem pro další přípravu stavby 
„Zruč nad Sázavou – ulice Nábřežní, novostavba kanalizace“ na městských 
pozemcích, p. č. 313, 285, 314, 256, 344, 339/3, vše v k. ú. Zruč n. S.;

• podání žádosti a uzavření speciální nájemní smlouvy na pozemky 
p. č. 2651/2, v k. ú. Zruč nad Sázavou u Státního pozemkového úřadu;

• uzavření nájemní smlouvy na pozemky p. č. 2828/41, 2829/1 dle KN 
a 1267/1 dle PK, vše v k. ú. Zruč nad Sázavou s Povodím Vltavy, s. p.;

• objednat u firmy Jan Jelínek, K Bažantnici 1002, Zruč nad Sázavou opravu 
opěrné zdi mezi ulicí Vyhlídková a pozemkem p. č. 2292 v k. ú. Zruč n. S;

• uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti 
a smlouvu o právu provést stavbu pro změnu stavby „Želivec, obec rekonstruk
ce vedení nn – knn, venkovní vedení nn, demontáž nn (č. IE126002404/1c) 
se společností ČEZ Distribuce, a. s., Teplická 874/8, 405 02 Děčín IV – 
Podmokly;

• objednat od firmy EFektivníOSvětlování, s. r. o., Děčínská 509, 470 01 
Česká Lípa návrhovou studii na rekonstrukci vnitřního osvětlení sportovní 
haly do LED technologie;

• objednat od firmy EFektivníOSvětlování, s. r. o., Děčínská 509, 470 01 
Česká Lípa zpracování projektové dokumentace na rekonstrukci veřejného 
osvětlení „Za Benzinou“;

• žádost divadla Neškvor o zapůjčení praktikáblů dne 6. 5. 2016 na divadelní 
vystoupení;

• uzavření smlouvy číslo Z_S24_12_8120051127 o realizaci přeložky dis
tribučního zařízení určeného k dodávce elektrické energie na stavbu „Zruč 
nad Sázavou, 1. máje – přeložka knn“ s provozovatelem ČEZ Distribuce, a. s., 
Teplická 874/8, 405 02 Děčín;

bere na vědomí 
• návrh pana Tomáše Růžičky a ČSOP Vlašim na dokončení expozice Příběh 

řeky Sázavy;
• zprávu z kontroly svazového inspektora BOZP vykonané ve smyslu §322 

ZP;
• zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření města za rok 2015.

Zprávy z radniceZUŠ
Jiří Freml

Ve dnech 23. – 25. června naše Základní umělecká ško
la pořádá již 6. ročník „Mezinárodní kytarové soutěže 

Zruč nad Sázavou 2016“. Záštitu nad touto akcí převzal 
hejtman Středočeského kraje Ing. Miloš Petera a starosta 
našeho města Mgr. Martin Hujer. Do soutěže se tentokrát 
přihlásilo 63 kytaristů z České republiky, Slovenska, Polska, 
Německa, Ruska, Ukrajiny a z Francie. Kytarové klání je 
rozděleno do pěti kategorií od nejmladších dětí až po dva
cetileté účastníky. Výkony mladých umělců hodnotí porotci 
z Čech a Německa. Naši školu reprezentují v tomto ročníku 
soutěže Ondřej Pekárek v první kategorii, Matěj Šimek a Ta
deáš Chlubna v kategorii druhé. Držíme palce!

Kytarová soutěž není pouze kláním ambiciózních mladých 
umělců, ale hudebním svátkem pro celé město. Zruč na
vštíví řada osobností kytarového světa, ať už jako členové 
poroty, nebo jako umělci koncertující pro veřejnost v kostele 
Povýšení sv. Kříže. Poděkování patří panu Jaroslawu Sze
raszewskému, faráři ve Zruči nad Sázavou, za poskytnutí 
prostor kostela ke konání večerních koncertů.

Ve čtvrtek 23. června přivítáme ve Zruči kytaristu a skla
datele Lukáše Sommera – začátek koncertu je v 19.30 hod. 

Lukáš Sommer je přední osobnost mladé skladatelské ge-
nerace. Hru na kytaru a kompozici studoval na konzervatoři 
v Českých Budějovicích a v Praze a pokračoval na Akademii 
múzických umění v Praze. Jako kytarista pravidelně kon-
certuje v České republice i v zahraničí. Je autorem hudby 
orchestrální, komorní, vokální a instruktivní. Vedle pravidel-
ných uvedení na domácí scéně zazněla jeho hudba v Tokiu, 
Amsterdamu, Paříži, Vídni, Torontu, Soulu, Bratislavě, Selbu 
či Bremerhavenu. Jeho partitury pravidelně vycházejí v na-
kladatelstvích Kopp edition, Talacko edition a Nakladatel-
ství ČRo. Sommer je též vyhledávaným aranžérem populární 
a filmové hudby, pracuje pro české i světové prestižní agentury.

V pátek 24. června se vám představí na dalším koncertě 
od 19.45 hod. Pražské kytarové kvarteto.

Pražské kytarové kvarteto bylo založeno v roce 1984 
na Pražské konzervatoři. Soubor složený z laureátů mezinárod-
ních soutěží si brzy získal přízeň publika doma i v zahraničí. 
Kvarteto je zváno na významné hudební festivaly – na Pražské 

jaro, do Paříže, Tel Avivu, Miami; koncertovalo ve většině zemí 
Evropy, v USA, Izraeli, absolvovalo stovky koncertů v České 
republice. Jeho interpretační umění je zaznamenáno na mnoha 
nahrávkách a inspirovalo řadu českých i zahraničních skladate-
lů ke zkomponování děl přímo pro tento soubor (J. W. Duarte, 
Š. Rak, J. Morel aj.). Bohatým zdrojem repertoáru jsou také 
vlastní transkripce skladeb různých stylových období. Pražské 
kytarové kvarteto hraje ve složení: Marek Veleminský, Václav 
Kučera, Patrick Vacík a Matěj Freml.

Zveme srdečně zručskou veřejnost na tyto zajímavé kon
certy.

Cena vstupenky: dospělí 100 Kč/děti 30 Kč

Městem se rozezní kytary...

Výšlap na Babku

Mezinárodní kytarová soutěž je ovšem až vyvrcholením 
tohoto školního roku – předtím je třeba zvládnout 

každoroční smršť červnových aktivit v naší škole. 
Koncem května máme za sebou jarní koncert ke Dni 

matek a akci Spolku rodičů při ZUŠ „Výšlap na Babku“ 
spojenou s možností prohlídky školní budovy. Absolvovali 
jsme úspěšně také výlety na muzikál „Eliška Smiřická“ do Ji
čína pro žáky ze Zruče i z odloučených pracovišť. V sobo
tu 21. května se uskutečnil ve výtvarném ateliéru seminář 
knižní vazby. Proběhly třídní přehrávky pro rodiče v jednot
livých nástrojových třídách a 25. května se absolventi hudeb
ního oboru na svém závěrečném koncertu rozloučili se ZUŠ. 
Žáci LDO se ve dnech 25. a 26. května zapojili do divadel
ní přehlídky „Dolnokralovické hraní“. Zručští žáci zahráli 
„Panství pana Norise“ podle scénáře Pavla Jecelína a Lucie 
Kadlečkové a kralovičtí žáci přispěli do programu vlastní 
autorskou hrou z prostředí letního tábora „Kdo bude další?“ 

Na konci května začalo u žáků ne příliš oblíbené obdo
bí postupových zkoušek pro všechna oddělení hudebního 
oboru. Svoje postupové zkoušky ovšem absolvují i žáci ko
lektivních oborů ZUŠ formou závěrečných veřejných vy
stoupení a výstav. Taneční obor připravil představení „Knihy 
džunglí – Mauglí“ a předvede je rodičům a veřejnosti v sále 
ZUŠ 6. a 8. června. Tento projekt doprovodí také tematická 
závěrečná výstava a promítání animovaných pokusů žáků 

výtvarného oboru. Absolventky tanečního oboru ze studia 
pro dospělé se představí veřejnosti v sobotu 11. června a ab
solventky I. stupně tanečního oboru mají svůj závěrečný 
taneční večer 13. června. V neděli 26. června se můžeme 
těšit na hudební pohádku „Princové jsou na draka“ v zá
meckém parku, kterou se svými žáky nastudoval Tomáš Vo
bořil, a přizval ke spolupráci také taneční a výtvarný obor. 
Pohádka se hraje také 12. června v Čechticích a 26. června 
v Dolních Kralovicích. Na 14. června připravili představe
ní žáci literárnědramatického oboru. Závěrečný žákovský 
koncert hudebního oboru proběhne v sále ZUŠ 15. červ
na. V tomto týdnu se uskuteční také závěrečné koncerty 
hudebního oboru a závěrečné výstavy výtvarného oboru 
na našich odloučených pracovištích. Ve středu 29. června 
zakončíme dernisáží s předáváním závěrečných vysvědčení 
absolventskou výstavu žáků výtvarného oboru. Závěrečnou 
výstavu pod širým nebem připravují také žákyně studia pro 
dospělé tohoto oboru. Na všechny naše akce budeme zvát 
průběžně na plakátech ve městě, na vývěsce před školou, 
na stránkách ZUŠ a na Facebooku. A když všechna vystou
pení a výstavy úspěšně zvládneme, můžeme se zaslouženě 
začít těšit na prázdniny!

Upozorňujeme žáky ZUŠ a jejich rodiče, že ve dnech 22. 
– 24. června má ZUŠ ředitelské volno z důvodu příprav 
a konání Mezinárodní kytarové soutěže. 

Závěr školního roku v ZUŠLenka Říhová

FOTO: ARCHIV ZŠ

Hana Melcrová
Natálie Fučíková
Kateřina Fuchsová

Psa by do toho počasí v neděli patnáctého května 
nevyhnal, ale 73 dětí a ještě více rodičů podniklo 

výšlap na Babku. Kdo chtěl, prohlédl si nejdříve ZUŠ, 
kde byl i start výšlapu. Cestou jsme pak plnili kreslící, 
pohybové a poznávací úkoly na osmi stanovištích. Na
konec jsme zdolali i tu rozhlednu a dostali jsme za to 
odměny.

Tak na shledanou zase za rok na Babce! 
Hana, Natálie a Kateřina jsou žákyněmi Základní 

umělecké školy
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Martin Hujer

Obnova historických křížků
Město zahájilo opravu všech historických křížků ve svém majetku. Na realizaci byl vybrán 

pan Petr Záruba z Divišova. Bude zrestaurováno 6 křížků za cenu 300 000 Kč. Jedná se o dva 
křížky v Nesměřicích, u kruhového objezdu, na Náměstí MUDr. Svobody, ve Vlašimské ulici 
a na křižovatce ulic Dubinská, Nová a Jiřická.

Vodovod do Kácova
Kácov a Chabeřice budují vodovod. Napojují se u nás v Sadu Míru, kde je již hotovo. V Re

voluční ulici se vodovodní řad pro obě obce již udělal před lety s rekonstrukcí kanalizace. 
Stavba tak pokračuje až ulicí Dvouletky, kolem garáží a silničkou ke mlýnu. Na větší části je 
vodovodní potrubí položeno. Po celkovém položení a potřebných tlakových zkouškách bude 
část ulice ve Dvouletkách vyasfaltována v celé šíři. Silnička ke mlýnu, která patří Chabeři
cím, bude mít nový asfaltový kabát také v celé šíři. Nových povrchů se dočkáme o letošních 
prázdninách.

Oprava kapliček
Finance letošního rozpočtu města se dostanou i na opravu kapličky na Dubině a u nového 

hřbitova. Obě kapličky projdou celkovou rekonstrukcí podobně jako kaplička u benzínky 
v minulém roce. Stavbu provede firma Jan Jelínek.

III. etapa skládky
Naše odpadky se vozí na skládku u Trhového Štěpánova. Její kapacita bude za několik let 

naplněna. Proto je potřeba vybudovat III. etapu skládky, která bude sloužit do roku 2024. 
Stavba začne v letošním roce.

Nové hasičské auto
Město podalo žádost o dotaci na novou cisternu pro naše dobrovolné hasiče. Získali jsme 

souhlas krajského ředitelství hasičů a žádost podali do nového evropského fondu IROP (In
tegrovaný regionální operační program).

Vzdělávání úředníků města
Nové programovací období Evropské unie využíváme i pro odborné vzdělávání našich úřed

níků. Naše žádost o potřebné finanční prostředky byla podána do Evropského sociálního 
fondu. Zatím prošla formální kontrolou a budeme čekat, zda naše město dotaci získá.

Cyklostezka – II. etapa
Na konci dubna byla podána žádost o II. etapu Zručské cyklostezky. Podmínkou bylo 

pravomocné územní řízení a podání žádosti o stavební povolení. Cyklostezka je tedy vypro
jektována a celkové náklady projektu, včetně veřejného osvětlení, mostku přes Ostrovský 
potok, výkupu pozemků, dokumentace a samotné cyklostezky, jsou 14,1 mil. Kč. Dotace by 
mohla činit 11,7 mil. Kč.

Pokud budeme úspěšní se získáním dotace, tak by realizace proběhla v příštím roce. Zručská 
cyklostezka by tak vedla od mostu Domahoř do Dvouletek v délce 4 km.

Město stále nabízí k prodeji parcely Nad Ovčínem
Městu zbývají k prodeji pouze čtyři parcely v lokalitě Nad Ovčínem. Tři, každá o výměře 

1 085 m2, nad silnicí a jedna parcela o výměře 1 133 m2 pod silnicí. Prodejní cena pozemku je 
750 Kč/m2. Více informací o parcelách naleznete na webových stránkách města nebo u pana 
Petra Malého, tel.: 327 531 235, email: maly@mestozruc.cz.  

Z městského úřadu aktuálně slovem a obrazem 

Interiér kulturáčku na Dubině FOTO: ARCHIV MĚÚ

Elektrické kabely budou uloženy do země v ulici Vlašim-
ská a Říční. FOTO: ARCHIV MĚÚ

Kulturní dům na Dubině otevřen FOTO: ARCHIV MĚÚ

Malé víceúčelové hřiště na zahradě MŠ Malostranská ve výstavbě FOTO: ARCHIV MĚÚ

Nová technologie do naší kotelny FOTO: ARCHIV MĚÚ

Prodej parcel v lokalitě Nad Ovčínem FOTO: ARCHIV MĚÚ

Noví zájemci o studium 
na Základní umělecké škole ve Zruči nad Sázavou 

mohou přijít s rodiči na přijímací talentové zkoušky ve dnech: 
26. května 

(všechny obory od 14 do 17 hodin), 
21. a 22. června 

(výtvarný, taneční, literárně-dramatický obor 
od 15 do 18 hodin) 

a 27. a 28. června 
(hudební obor od 14 do 17 hodin).
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Loučení s milým člověkem
je vždycky trochu smutné…

Martina Fialová

Třicet pět let nás vítal v knihovně pro dospělé, ať už předtím na zámku, 
nebo nyní ve Spolkovém domě jeden usměvavý človíček – paní Hana 

Vilimovská, knihovnice tělem i duší. Všichni ji známe a všichni jsme se na ni 
s důvěrou obraceli. Ať už jsme potřebovali sehnat knížku do školy, nebo jen 
tak, na volný večer. Všem nám dovedla vždycky dobře poradit. V červnu 
předává svou štafetu nové knihovnici. Přejeme paní Hance Vilimovské, aby si 
v důchodu stihla dočíst všechny knížky, které si už tak dlouho slibuje přečíst.

A za nás za všechny už jen všeříkající poslední věta: HANKO, DĚKUJEME 
ZA POŘÁDNÝ KUS ODVEDENÉ PRÁCE! 

Jiří Klatovský

Pokračujeme v našem seriálu o mizející staré Zruči. 
Dnes se ohlédneme za historií č. p. 36 na Malostran

ském náměstí. Jde o jeden z posledních domů v původ
ním vzhledu (obr. č. 1 spolu s č. p. 35, kterému se bude
me věnovat příště). Stavení bylo postaveno v r. 1898 pro 
Jana Janatu, kováře ve Zruči. 

Na obr. č. 2 vidíme klasický půdorys domu s parádní 
světnicí, černou kuchyní, pokojem a chlévem. V roce 
1905 pan Janata staví novou stodolu a v r. 1922 pak 
kovárnu, jejíž plán vidíme na obr. č. 3. Plány vypracoval 
Karel Pošepný, úředně oprávněný stavitel v Kácově nad 
Sázavou a Bohumil Štícha, úředně oprávněný mistr te

sařský ze Zruče nad Sázavou. Mnozí z nás pamatují, jak 
byly prostory kovárny využívány pro SVAZARM, a řada 
z nás si tady byla koupit balónek před prvomájovým prů
vodem. Po r. 1989 byly prostory využívány krátkodobě 
jako prodejna krmiv. V současné době všechny stavby 
procházejí citlivou rekonstrukcí. V obytném stavení 
tak kromě obytné části vzniklo tetovací studio, v bývalé 
stodole půjčovna stavebního nářadí a nástrojů a v bývalé 
kovárně se tvoří prostor pro soukromou galerii s malou 
kavárničkou. 

Majitelé dbají na zachování původních prvků stavby 
a po dokončení vznikne jistě pěkný objekt, který zkrášlí 
naše náměstí.

Zruč zmizelá 
a mizející XXII.

 FOTODOKUMENTACE: JIŘÍ KLATOVSKÝ, ARCHIV STAVEBNÍHO ÚŘADU

Ludmila Vlková
 

Pochází z Kutné Hory, kde se narodila a vyrostla, nyní 
žije již pět let ve Zruči nad Sázavou s manželem a tří-

letou dcerou. Maturovala na SOŠ a SOU řemesel v Kutné 
Hoře, obor Společné stravování se zaměřením na ekono-
miku a účetnictví. Před mateřskou dovolenou pracovala 
ve firmě Kiboon Electronics – franšízová prodejna O2 
a Generální ředitelství Kooperativy v Praze na Odboru flo-
tilového pojištění. Po přečtení oznámení ve Zručských no-
vinách se přihlásila na výběrové řízení na pozici referenta 
Odboru kultury, školství a sportu. A vyšlo to, od 1. února 
posílila jeho řady. 

Co je Vaším úkolem na odboru kultury?
Přišla jsem do kolektivu dvou báječných kolegyň, pra

cujeme zde jako tým. Je to zajímavá a tvůrčí práce, kde se 
upotřebí zejména kreativita. Mým úkolem je v první řadě 
pomáhat při organizování kulturních akcí města, spravo
vat webové stránky města, pomáhat při jeho prezentaci 
na různých turistických portálech, při zajišťování plynu
lého chodu infocentra a všech expozic včetně zámecké 
galerie, kde jsem pro děti připravila pátrací akci plnou 
detektivních úkolů na výstavě Rada Vacátko zasahuje 
aneb Hříšní lidé města pražského.  

Jak byste chtěla obohatit kulturní život města? 
Kultura je mnoho věcí, které tvoří jeden velký celek, 

např. umění, vzdělání, zábava, sport, kultura stravování. 
Já bych velmi ráda spojila například kulturu s charitou, 
myslím, že tato myšlenka zde ještě nebyla. Ráda bych se 
zaměřila i na turistický ruch, proto prezentujeme naše 
město a všechny expozice na mnoha portálech a tiskovi
nách pro turisty. Byla bych ale velmi ráda, kdyby se i ob
čané tohoto města zapojili do diskuze a řekli své názory, 
co jim tu chybí, co by uvítali pro sebe, pro své nejmenší, 
pro nejstarší a z toho bychom my na odboru kultury 
poté vycházeli. 

Kam jezdíte za kulturou? 
Protože pocházím z Kutné 

Hory, je moje srdeční zále
žitost tamní Tylovo divadlo, 
které ráda navštěvuji se svou 
maminkou.

Co děláte ve volném čase?
Mám ráda sport – aerobic, 

cyklistiku a také trochu lyžu
ji, zkoušela jsem i snowboard, 
ale ten mi k srdci nepřirostl. 
Ráda čtu, teď zrovna ságu Hry 
o trůny. Poprvé jsem při čet
bě zamířila do vod historické 
scifi a hned mě to chytlo. 
U Kutné Hory máme malou 
zahrádku, kam ve volném čase 
s rodinou jezdíme a zkoušíme 
zahradnické umění. Zatím to 
je děs běs. Asi bych potřebo
vala kurz od paní zahradnice, 

která se mj. stará o zručskou zámeckou zahradu, protože 
ta je vždy krásně upravená.

Bydlela jste v Kutné Hoře, jak se Vám žije ve Zruči?
Ve Zruči nad Sázavou se mi moc líbí. Je to krásné město 

propojené s přírodou. Když jsem byla ještě na rodičovské 
dovolené s naší dcerou, užívaly jsme si tady nádherných 
procházek každý den. Po cyklostezce k Chabeřickému 
mlýnu, procházky zámeckým parkem nebo jen na dětské 
hřiště, kde je spousta atrakcí pro děti. A teď mám mož
nost se o věci spojené s kulturou starat i v práci.

Představujeme nováčka
Rozhovor s Evou Boumovou, 
novou tváří z Odboru kultury, školství a sportu

FOTO: MARTINA FIALOVÁ

obr. 1

obr. 2 obr. 3
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ŘÁDKOVÁ INZERCE
    
◆ Koupím JAWA, ČZ – motocykl, 
moped, skútr, vozík PAV. Jak s do-
klady i bez. Možno i díly a vraky. 
Děkuji. Telefon: 777 589 258.

◆ Prodám zděnou, patrovou chatu 
na vlastním pozemku přes řeku 
proti kurtům ve Zruči nad Sáza-
vou. Levně. Tel. číslo: 732 776 476.

◆ Sháním garáž k pronájmu nebo 
ke koupi ve Zruči nad Sázavou. 
Kontakt: 737 622 316.

◆ Koupím garáž. Tel.: 608 982 473.

◆ Prodám zařízenou garsonku 
(nová plastová okna), včetně 
satelitního zařízení a internetu, 
v ul. Poštovní za 420 000 Kč. Při 
rychlém jednání dohoda možná. 
Tel.: 723 158 158.

◆ Prodám půldomek s garáží 
ve Zruči nad Sázavou. Plynové to-
pení, plastová okna. Cena dohodou. 
Tel.: 721 645 561.

◆ Daruji štěňata křížence bišonka, 
bílá, strakatá. Zruč nad Sázavou. 
Tel.: 732 749 822.

◆ Za úplatu přenechám zahrádku 
v kolonii u Sázavanu. Bližší infor-
mace na tel.: 730 571 073.

Děkuji městskému úřadu, 
sboru pro občanské záležitosti 

a panu starostovi Hujerovi 
za blahopřání k mým narozeninám.

Též panu učiteli Smítkovi za posezení 
a zavzpomínání, co se vše změnilo 

ve Zruči nad Sázavou.
Josef Prokop                                            

Město hledá účetní 
Město hledá účetní územně samosprávného 
celku Města Zruče nad Sázavou, s nástupem 

od 1. 7. 2016. Více informací naleznete
na elektronické úřední desce městského úřadu.                              

Zručské firmy sportují
Ludmila Vlková

Město Zruč nad Sázavou pořádá 
ve sportovním areálu v pátek 

24. června 2016 druhý ročník akce 
ZRUČSKÉ FIRMY SPORTUJÍ. 
Loňského prvního ročníku se zúčast
nily firmy Variel, a. s., BOKI Indust
ries, a. s., ASMO Czech, s. r. o., Wi
kov Sázavan, s. r. o. a pořádající město. 
Doufáme, že se letos rozšíří řady spor
tovců i o další zručské firmy. 

Firemní týmy se utkají v těchto spor
tech: nohejbal, beach volejbal, mölk
ky (vždy trojice). Firma může postavit 
do jednotlivých sportů i více týmů, 
ale ani nemusí mít ve všech sportech 
svého zástupce. Systém turnaje bude 
stanoven až podle počtů přihlášených 
družstev. Začátek akce je plánován 
na 14.00 hod. Po ukončení oficiálního 
soutěžení, slavnostního vyhodnocení 
a předání cen, si zájemci mohou za
hrát společný fotbálek. Pro účastníky 
bude zajištěno občerstvení, po ukon
čení sportování posezení, k poslechu 
i tanci zahraje DJ Papež. Vítáni jsou 
i fanoušci, kteří přijdou podpořit své 
kolegy, nebo se mohou nechat zlákat 
a využít bohatou nabídku sportovní
ho areálu, včetně cvičících strojů nebo 
různých společenských her.  

Prosíme zájemce, zručské firmy 
nebo drobné podnikatele, kteří mají 
zájem zúčastnit se akce, protáhnout si 
tělo, večer posedět a poklábosit mimo 
pracovní prostředí, aby se ozvali na e
mail: vlkova@mestozruc.cz nebo 
na telefon 737 460 428 nejpozději 
do 15. června 2016. 

Sportu a vzájemnému setkávání 
zdar!

Sportovní akce
4. 6. 2016      VOLEJBAL 

BEACHOTVÍRÁK 2016 – III. ROČNÍK BEACHVOLEJBALOVÉHO
TURNAJE NEREGISTROVANÝCH AMATÉRŮ – BOHATÉ OBČERSTVENÍ, 

DÁREK PRO KAŽDÉHO, VEČERNÍ DISKOTÉKA, OD 8.30 HOD.,
VOLEJBALOVÉ HŘIŠTĚ ZA ZŠ VE ZRUČI. VÍCE INFORMACÍ

NA HTTPS://WWW.FACEBOOK.COM/BEACHOT VIRAK.ZRUC

PODĚKOVÁNÍ

Dne 16. 6. 2016 by se dožila 
paní Božena Bartošová 100 let

a dne 21. 6. 2016 pan Václav Bartoš 105 let.

S láskou vzpomínají
dcera Miroslava s rodinou i syn Václav s rodinou

a vnoučata s pravnoučaty.                                                 

4. 6. 2016 uplyne
15 let od úmrtí

pana Josefa Zelenky.

Kdo jste ho znali,
vzpomeňte s námi.

Manželka a dcery Věra
a Ivana s rodinami                                                

VZPOMÍNKA

VZPOMÍNKA

FOTA: ARCHIV MĚÚ
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Josef Tůma 

Stolní tenis – Po skončení mistrov
ských soutěží v tenisu ročníku 2015 
se v průběhu následujících sedmi mě
síců uskutečnila na tenisových kurtech 
(restaurace – jeden stůl, šatna – druhý 
stůl) stolnětenisová tour neregistrova
ných hráčů stolního tenisu. V sezóně 
2015/16 se konal již osmý ročník, hrá
lo se každý poslední čtvrtek v měsíci. 
O technickou část turnaje se staral Ja
romír Blažek, organizační věci vyřizo
val František Matějka. V období od říj
na 2015 do dubna 2016 se vystřídalo 
za zelenými stoly čtyřiadvacet hráčů, 
do každého jednotlivého turnaje bylo 
nasazeno šestnáct borců. Hrálo se vždy 
ve čtyřech skupinách s následným 
playoff o 1–8. místo a 9–16. místo. 
Vítěz získal 16 bodů, druhý v pořadí 
15, atd., celkový lídr vzešel ze součtu 

bodů všech turnajů.   
 
Účastníci celého turnaje – 24 

hráčů: 
 J. Petrů, J. Režný, Z. Rumler, K. 

Čapek, P. Hamáček, P. Doležal, M. 
Ištok, V. Kadlec, J. Krutil, J. Hamá
ček, F. Matějka, J. Belha, F. Marhan, 
R. Výborný, Z. Sečka, P. Hamáček 
ml., A. Jirák, J. Vrzáček, P. Malý, 
P. Klofáč, M. Šteffek, L. Keltner, J. 
Francl a J. Kovařík 

 
Závěrečný sedmý turnaj se uskuteč

nil výjimečně o týden dříve, 20. dub
na.  

 
První dva z každé skupiny postoupili 

do skupiny o 1.–8. místo, druzí dva 
hráli ve skupině o 9.–16. místo. Hrál 
se klasický „pavouk“. 

 

O 3.–4. místo: Rumler – Režný 2:0 
 
Finále: P. Hamáček – Petrů 2:0 
 

Pořadí dubnového turnaje:  1. 
P. Hamáček 16, 2. J. Petrů 15, 3. Z. 
Rumler 14, 4. P. Doležal 13, 5. J. Rež
ný 12, 6. V. Kadlec 11, 7. K. Čapek 10, 
8. J. Krutil 9, 9. M. Ištok 8, 10. A. Jirák 
7, 11. F. Matějka 6, 12. J. Vrzáček 5, 
13. Hamáček ml. 4, 14. 

J. Belha 3, 15. F. Marhan 2, 16. M. 
Šteffek 1. 

 
Celkové pořadí tour (po 7 turna-

jích): 1. P. Hamáček 105 bodů, 2. M. 
Ištok 83, 3. P. Doležal 74, 4. J. Petrů 
74, 5. J. Režný 60, 6. Z. Rumler 60, 
7. K. Čapek 58, 8. V. Kadlec 54, 9. 
F. Matějka 49, 10. J. Krutil 37, 11. J. 
Hamáček 36, 12. J. Belha 34, 13. R. 
Výborný 31, 14. F. Marhan 28, 15. Z. 

Sečka 25, 16. Hamáček ml. 23, 17. A. 
Jirák 23, 18. J. Vrzáček 22, 19. Malý 
17, 20. P. Klofáč 15, 21. M. Šteffek 
10, 22. L. Keltner 8, 23. Francl 7, 24. 
Kovařík 2. 

 
Na závěr každé stolnětenisové akce 

se uskutečnilo posezení s jídlem a pi
tím, šestkrát měli možnost aktéři lítých 
bojů ochutnat guláš, při posledním 
turnaji se udily klobásy.

MĚSTO SPORT

O vítězství nad nováčkem soutěže rozhodly závěrečné dvojice, v jedné z nich David Setnička 
(na snímku vpravo). FOTO: JOSEF TŮMA

O bodech rozhodly závěrečné dvojice Nováček z Velimi 
zručské nohejbalisty potrápil

Lukáš Gabko

Mladí zručští atleti dvakrát na „bedně“

Dvakrát si šli zručští atleti na stupně vítězů pro medaili na 75. roční
ku Memoriálu Josefa Kunáška – Běhu sady Vodranty, který se konal 

2. dubna 2016 v Čáslavi. Za účasti závodníků z domácí Čáslavi, Kolína, 
Sázavy a Pardubic vyhrál závod na 1500 m Ondřej Dubják s náskokem 
osmi sekund a Matěj Svoboda si v závodě na 300 m doběhl pro skvělé 
druhé místo!

Ani další mladí atleti se v závodním poli neztratili. Na třístovce byl Matěj 
Včelák pátý, Adam Bělina sedmý, Dominik Dastych jedenáctý a Jan Bělina 
dvanáctý. Tereza Lapáčková skončila na pěkném šestém místě. Na kilo
metrové trati závodila Michaela Chmelová a umístnila se na jedenácté po
zici. Tentokrát měla zručská atletika zastoupení i v kategorii dospělých, a to 
díky Petru Dubjákovi, který si doběhl na čtyřkilometrové trati pro osmou 
příčku. Všem patří velká gratulace a doufám, že na dalších závodech naši 
medailovou sbírku zase rozšíříme.

Dvě vítězství v Hradci Králové

Navázat na úspěch z minulého týdne se podařilo reprezentantům zruč
ského atletického oddílu v Hradci Králové, kde se v okolí Lesního 

hřbitova běžel čtvrtý ročník Křížové desítky, jehož součástí byly i závody 
pro atlety do 15 let. 

Matěj Svoboda a Ondra Dubják potvrdili svou běžeckou formu a své 
závody na 400, respektive 800 m vyhráli nejen ve své kategorii, ale i v abso
lutním pořadí svého ročníku. Mezi dívkami skončila Michaela Chmelová 
druhá, celkově byla čtvrtá. V kategorii chlapci a dívky 7–8 let běželo celkem 
27 dětí, ve věkové skupině 13–14 let soutěžili celkem čtyři chlapci a dívky.

Tři Zručané na stupních vítězů

Již jen dva berounští medvědi sledovali v sobotu 16. dubna 2016 třia
třicátý ročník krosového závodu v Běhu přes Městskou horu, který tra

dičně uspořádala TJ Lokomotiva Beroun. V náročném kopcovitém terénu 
si za účasti oddílů z Berouna, Žebráku, Rakovníka, Kladna a Prahy přijelo 
zazávodit i pět chlapů ze Zruče (Matěj Svoboda, Matěj Gabko, Ondřej Dub
ják, Jakub Korecký a Petr Dubják). A jak si vedli? Výtečně. Třikrát si došli 
pro pódiová umístnění! Nejdříve si pro krásné třetí místo doběhl v běhu 
ročníku 2007–2008 na 560 m (25 závodníků) Matěj Svoboda a po něm si 
bronz vybojoval v běhu na 1 200 m (16 běžců) Ondřej Dubják. Navrátilec 
do atletického oddílu Jakub Korecký na cílové pásce v běhu na 1 200 m 
udržel parádní čtvrté místo a Matěj Gabko dokončil závod ve své kategorii 
rovněž v TOP desítce (sedmé místo).  

Na medailové vystoupení mladých atletů navázal Petr Dubják. V závodě 
na 3 000 m předvedl běžecký výkon, za který si na stupně vítězů došel pro 
stříbrnou medaili.

V tak těžkém terénu a v takové konkurenci jsme jen skrytě doufali, že navá
žeme na medaile z předcházejících závodů. Tyto výsledky byly pro nás další 
povzbuzující zprávou před druhým ročníkem Zručského májového běhu. 

Podrobné výsledky ze všech závodů a fotografie naleznete
na http://www.mesto-zruc.cz/sport/atletika/atletika/.

Josef Tůma

Nohejbal – Nohejbalisté Jiskry Zruč 
nad Sázavou/Chabeřice přivítali v mis
trovském střetnutí 2. kola sezóny 2016 
na svém antukovém kurtu na stadionu 
v utkání okresního sdruženého přeboru 
Kutná Hora/Kolín celek Velimi. 
 
2. kolo: Jiskra Zruč nad Sázavou/Chabeřice 
– Sokol Velim 6:4, sety 14:9 
 
Domácí celek se ujal vedení dvojicí Jan
da – Pösnicker. Vzápětí hosté vyrovnali. 
Po dvojkách a trojkák byl stav nerozhodný 
2:2. V pátém zápase se hosté ujali vede
ní, ale v singlu Janda opět stav střetnutí 
vyrovnal. Po trojkách v opačném pořadí 
nebylo o vítězi stále rozhodnuto – 4:4. 
O zisku bodů nad nováčkem z Velimi roz
hodly závěrečné dvojice Janda – Pösnicker 
a střídající Kotek s Setničkou – 6:4. 
 
Sestava Jiskry: Zdeněk Rebhán, Luděk 
Kotek, Libor Exner, David Setnička, Petr 
Jeništa, Patrik Janda, Tomáš Pössnicker, 
Václav Sátra.

Nejstarším účastníkem stolnětenisové tour se stal čtyřiasedmdesátiletý Milan Ištok
Osmý ročník turnaje neregistrovaných 

vyhrál Pavel Hamáček před Milanem Ištokem a Petrem Doležalem

Zručští atleti dosahují výborných výsledků

Souhrnné zprávy 
z lehkoatletických oválů

Účastníci závěrečného sedmého turnaje neregistrovaných převzali po finálovém utkání věcné ceny. FOTO: JOSEF TŮMA

Jiří Dolejší nasázel jihočeskému brankáři dvanáct branek, z toho dvě ze sedmimetrového hodu. FOTO: JOSEF TŮMA
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Obhájce prvenství z dvou posledních ročníků zručský Lukáš Hoskovec skončil třetí 

Diváci se čtyřicítky nedočkali 

Jáchym Zeman vsítil hattrick

Parádní trefa Ondřeje Jouzy z ,,přímáku“

Jarní běh na rozhlednu Vysoká 
se stal kořistí Mrázka z Církvice

Trio střelců nastřílelo 
Českým Budějovicím 

třicet gólů 

Jiskra zvítězila 
s posilami z Benaga 
vysoko ve Zdislavicích

Derby vyznělo lépe 
pro zručské fotbalisty

Josef Tůma

Požární sport – Okresní sdružení 
hasičů Kutná Hora uspořádalo 
soutěž ve výstupu na rozhlednu 
se 144 schody ve Vysoké u Mis
kovic. Soutěž byla určena pro 
všechny členy Jednotek SDH 
a SDH. Soutěže se zúčastnili 
i členové SDH Zruč nad Sá-
zavou – Lukáš Hoskovec, Lu-
boš Drbal, Jindřich Slavíček, 
Svatava Stejskalová a Kateřina 
Hejlová. 

 
Soutěž byla vypsaná v katego-
riích: 

 
Muži v dýchací technice (DT)
Muži bez dýchací techniky 
Ženy bez dýchací techniky 
 
Cílem soutěže bylo vystoupat 

na vrchol rozhledny v nejkrat
ším čase v předepsané výstroji 
a výzbroji podle kategorie. 

 
Už od sedmi hodin se k roz

hledně začali sjíždět první zá

vodníci běhu na rozhlednu Vy
soká. 144 schodů absolvovalo 
celkem čtyřiadvacet mužů bez 
DT, čtyři muži s DT a sedm 
žen. V ženské kategorii vyhrála 
stálice Míša Štolbová (35,42 s) 
z   SDH Červeného Hrádku, 
která ve své kategorii v současné 
době nemá konkurenci a vítězí 
téměř o deset sekund. Zručská 
Kateřina Hejlová se s  časem 
58,14 s umístila na šesté pozi
ci a hned za ní skončila Svatava 
Stejskalová v čase 66,01s.

Muži bez DT byli mnohem 
vyrovnanější a prvních deset 
závodníků dělily čtyři sekun
dy a první tři dokonce jen půl 
sekundy. Pohár za první místo si 
odvezl David Mrázek (32,48 s) 
z SDH Církvice, obhájce dvou 
posledních vítězství Lukáš Ho
skovec z SDH Zruč nad Sáza
vou skončil třetí v pěkném čase 
32,99 s .  Dalš í  ze   zručských 
účastníků skončil na desátém 
místě Luboš Drbal (36,72 s) 
a na patnáctém místě Jindřich 
Slavíček (38,45 s).

Královskou disciplínu s DT 
běželi jen čtyři závodníci, nej
rychleji to zvládl Matěj Zrucký 
(42,22 s) z SDH Dolní Břežany.

Josef Tůma

Házená – Házenkáři Jiskry Zruč nad Sázavou hostili v 19. kole 
druhé ligy JZČ ve Sportovní hale ve Zruči nad Sázavou Na Po
hoří celek Českých Budějovic. Podali velmi dobrý výkon, hosté 
si odvezli na jih Čech porážku o čtrnáct branek. 
 
19. kolo: Jiskra Zruč nad Sázavou – České Budějovice 37:23 (17:11) 
 
Sestava a branky Jiskry: Vinc, Vodrážka – Dolejší 12/2, M. 
Vrzáček 9, Kovařík 9, Roub 3, Böhm 2, Havránek 1, Lefner 1, 
Havlíček, Felis, Koubský, D. Korel. Trenér: Pavel Vrzáček.

Josef Tůma

Fotbal – Áčko Jiskry odehrálo 17. kolo I. B třídy na půdě 
soupeře, zajíždělo na hřiště nedalekých Zdislavic. 

 
17. kolo: Zdislavice – Jiskra Zruč nad Sázavou A 3:7 (1:4) 

 
Posledním Zdislavicím začátek utkání nevyšel a hosté se 

dostali rychle do vedení 2:0 brankami Brahimiho a Zema
na. Jankovský sice ve 25. minutě stav střetnutí snížil, ale 
hosté skórovali před přestávkou ještě dvakrát. Nejprve si dal 
Gregor „vlastňáka“ a po kličce brankáři Klenotovi zavěsil 
Petrů – 1:4. 

Ve druhém poločase hosté během čtvrt hodiny navýšili 
skóre na 1:7, brankově se prosadili dvakrát Zeman a jednou 
Petrů. Zdislavice snížily hrozivé skóre až v závěru utkání, 
když hosté prostřídali celou lavičku. 

 
Michal Váňa, trenér Jiskry, utkání zhodnotil takto: "Vedli 

jsme 2:0, pak jsme si nechali dát zbytečnou branku a hra 
začala trochu pokulhávat. Do poločasu jsme však skóre na-
výšili na 4:1 a zápas kontrolovali. Za další čtvrthodinu 
jsme přidali tři branky, poté po postupném vystřídání hráčů 
Benaga (hráli dobře) a střeleckých opor se dostali na mokrý, 
těžký terén hráči béčka. Nelíbila se mi zákeřná hra domácí-
ho celku, nevím, co tím chtěli dokázat. Za pětadvacet minut 
vyfasovali pět žlutých karet, a to jim sudí ještě lichotil. 
Utkání jsme nakonec dohráli v pohodě.“ 

 
Branky Jiskry: Zeman 3, Petrů 2, Brahimi, vlastní (Gre
gor). 

 
Zruč n. S. A: Cudlín – Z. Louda, Jouza, Hájek, L. Jelínek – 
Viktora, Petrů (70. T. Louda), Marcelo (49. Janda), Diego 
(53. Koudela) – Brahimi (60. Brabec), Zeman (79. Bareš). 
Trenér: Michal Váňa.

Josef Tůma

Fotbal – Áčko Jiskry odehrálo v domácím prostředí 18. kolo 
soutěže I. B třídy, přivítalo na fotbalovém stadionu mužstvo 
Uhlířských Janovic. 

 
18. kolo: Jiskra Zruč nad Sázavou A – Uhlířské Janovice 3:0 (1:0) 

 
Branky Jiskry: Jouza, Petrů, Viktora. 

  
Zruč n. Sáz. A: Cudlín – Z. Louda, Jouza, Hájek, L. Jelínek 
– Diego (84. Koudela), Petrů, Marcelo, Viktora – Brahimi, 
Zeman (53. Janda). Trenér: Michal Váňa. 

 
Michal Váňa, trenér Jisk

ry: „Nebyl jsem vůbec spoko-
jený s výkonem svých hráčů 
v prvním poločase. Byli jsme 
pasivní, diváci byli nespoko-
jení. Snad je uklidnila první 
branka těsně před poločasem, 
ve 43. minutě skóroval On-
dra Jouza z přímého kopu. 
Po bouřce v kabině, kdy jsem 
hráčům vytýkal hru bez po-
hybu a bez nápadu, jsme na-
stoupili do druhé části utkání 
s tím, že musíme efektivněji 
běhat, více napadat soupeře 

a nutit ho k chybám. Náročný systém hry přinesl přeci 
jen šance, ale jednobrankový výsledek vydržel až téměř 
do konce střetnutí. Deset minut před konečným hvizdem 
sudího jsme se strachovali o výsledek, navíc když Cud-
lín jednou špatně vyběhl. Míč na brankové čáře naštěstí 
uklidil do bezpečí Hájek. Nakonec jsme vsítili dva góly 
a vyhráli. Nejprve zavěsil Petrů, v 90. minutě se prosadil 
Viktora.“



Soutěže se zúčastnili členové SDH Zruč nad Sázavou – zleva: Kateřina Hejlová, 
Luboš Drbal, Jindřich Slavíček, Svatava Stejskalová a Lukáš Hoskovec.

FOTO: JOSEF TŮMA

Záložník Diego (u míče) obehrál zdislavického Nováka a připravil po přihrávce do pokuto-
vého území jednu ze sedmi branek Jiskry. FOTO: JOSEF TŮMA

Pravý obránce Zdeněk Louda v I. B třídě ještě branku nevstřelil, ale jeho pracovní náplní 
je dobře bránit, o čemž se několikrát v zápase přesvědčil uhlířskojanovický útočník. 

FOTO: JOSEF TŮMA

PODROBNĚJŠÍ INFORMACE, PROGRAMY ZÁPASŮ
A AKTUÁLNÍ VÝSLEDKY NALEZNETE NA 

HTTP://WWW.MESTO-ZRUC.CZ/SPORT-1/

Zahajujeme 
beachvolejbalovou 

sezónu 2016 ve Zruči
V sobotu 4. června 2016 od 8.30 hod. se koná již III. ročník 

turnaje Beachotvírák. Turnaj je určen pro ryzí amatéry (smíše
né trojice, minimálně jedna žena), kteří mají tento sport rádi 

a chtějí prožít příjemnou

  a slunečnou červnovou sobotu na zručských beach 
kurtech. Po celý den je připraveno bohaté občerst

vení. Večerní program  zahrnuje diskotéku do ranních hodin, 
o hudební produkci se postará DJ Papež. Každý účastník 

turnaje obdrží originální dárek. 

Startovné: 300 Kč na družstvo.

https://www.facebook.com/beachotvirak.zruc
www.beachotvirak.webnode.cz

KONTAKTY:
Roman Starý, tel.: 605 432 862, Vašek, tel.: 603 579 799

email: beachotvirak@seznam.cz
nebo star.roman@seznam.cz
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Medaile předávala Jarmila Kratochvílová

Druhá výhra nohejbalistů v soutěži

Dva body v Plzni mají cenu zlata

V zámeckém parku se uskutečnil 2. ročník 
Zručského májového běhu

Jiskra porazila obhájce
dvou posledních titulů okresního přeborníka

Devatenáct branek
oproti třinácti domácím rozhodlo 
ve druhém poločase o vítězství

ŠIROKÝ
sortiment

OBKLADŮ A DLAŽEB

DODÁVÁME výrobky 
PŘEDNÍCH

ČESKÝCH VÝROBCŮ 
V NEJLEPŠÍ KVALITĚ 

Betonové výrobky: Semmelrock

Zdící materiály: Wienerberger, Por x

Fasádní míchací centrum: Ceresit, Primalex

Kamenné koberce: Top Stone, Báča

Izolační materiály: Styrotrade, Ursa, Rockwool

Střešní krytiny: Satjam, KM Beta, Tondach

Zahradní substráty: Rašelina Soběslav 

Výpočty a kalkulace zdících–fasádních–střešních 
materiálů ZDARMA.

Doprava zajištěna auty s hydraulickou rukou 
a hydraulickým čelem. 

STAVEBNINY 
Kolínská 882 | Uhlířské Janovice
Průmyslová 1016 | Zruč .n. Sázavou 
E-mail: stavebniny@krauer.cz | zruč@krauer.cz
Tel.: 602181581 | 327544194 | 724 227437 | 327532006

Otevírací doba: PONDĚLÍ–PÁTEK: 7–17 | SOBOTA: 7–11

KOUPELNY
Smetanova 113 | Uhlířské Janovice 
E-mail: koupelny@krauer.cz 
Tel.: 327543964 | 602728030 
Pozvánka na prezentaci nenovějších trendů v koupelnách.

Sprchové kouty, vany: Hopa, Ronal, Ravak, Polysan

Sanitární technika: Jika, Geberit, Novaservis

Koupelnový nábytek: Dřevojas, Krajcar

Zrcadla: Amiro

Venkovní obklady: Klinker centrum

Stavební chemie: Ceresit

 3d návrhy koupelen dle vašich představ

 Ke každé koupelně speciální cenová nabídka 

 Největší výstavní plocha v regionu 40 kojí 

 Kompletní dodávky koupelen

 Trvalé snížení cen u vybraných druhů zboží 

 Množstevní slevy – prodej z palet

T E P E L N É  A  P R O T I P O Ž Á R N Í  I Z O L A C E

Lukáš Gabko,

Josef Tůma 

Atletika – Atletický oddíl TJ Jiskra Zruč nad 
Sázavou ve spolupráci s městem Zruč nad Sáza
vou uspořádal 1. května 2016 v zámeckém parku 
2. ročník Zručského májového běhu. 

Pořadatelé připravili pro závodníky trasy v dél
ce 150 m, 590 m, 1 100 m, 2 200 m, 8 400 m 
a speciální rodinnou štafetu na 4 x 590 m. Cel
kově se soutěžilo v osmnácti kategoriích, kte
rých se zúčastnilo 152 závodníků. Rodinnou 
štafetu si zkusila tři družstva. Čestným hostem 
byla Jarmila Kratochvílová, na fair play dohlíželi 
rozhodčí manželé Říhovi a město zastupovala 

místostarostka JUDr. Alena Hajská. 
Na závěrečném ceremoniálu byli odměněni 

všichni, kteří se dostali na stupně vítězů, a také 
nejstarší účastník závodu, kterým byl zručský 
rodák Jaromír Běhal působící v týmu SAZBO 
Praha. 

Všechny výsledky a fotografie ze závodů na
jdete na www.zrucskymajovybeh.cz a http://www.
mesto-zruc.cz/sport-1/atletika/atletika/ 

Organizační tým druhého ročníku Zručské-
ho májového běhu: „Všem účastníkům závodu 
děkujeme za krásné sportovní výsledky a za zacho-
vání pravidel fair play v průběhu závodu. Divá-
kům děkujeme za hojnou účast a sportovní povzbu-
zování. Poděkování patří i všem, kteří se podíleli 
na organizaci závodu, hlavně za jejich volný čas. 
Ještě jednou díky všem a těšíme se na další ročník.“ 

Josef Tůma 

Nohejbal – Nohejbalisté Jiskry 
Zruč nad Sázavou/Chabeřice zajíž
děli v mistrovském střetnutí 3. kola 
sezóny 2016 v okresním sdruženém 
přeboru Kutná Hora/Kolín na hřiš
tě do Kostelce/Konojed. 

 
3. kolo: Kostelec/Konojedy – Jiskra 
Z r u č  n a d  S á z . / C h a b e ř i c e  4 : 6 ,  s e t y 
10:13 

 
Nejtěsnější vítězství si vybojovali 

hráči Zruče nad Sázavou/Chabe
řic na hřišti Kostelce/Konojed. 

Po úvodní dvojce prohrávali, ale 

Doubrava – Janda vyrovnali a troji
ce Doubrava – Sátra – Jeništa dostala 
hosty do vedení. Domácí se nevzdali, 
vyrovnali na 2:2. Následující tři sou
boje se staly kořistí sloučených celků 
od Sázavy, dostaly se do tříbodové
ho vedení. Domácí po druhé trojce 
snížili na 3:5, ale Doubrava – Janda 
získali i druhé vítězství ve dvojkách 
a rozhodli o zisku všech bodů. Zá
věrečná prohraná dvojka byla jen 
kosmetickou úpravou domácího 
družstva – 4:6. 

 Sestava Jiskry: Zdeněk Rebhán, 
Tomáš Pössnicker, David Setnička, 
Patrik Janda, Jan Doubrava, Václav 
Sátra, Petr Jeništa.

Josef Tůma 

Házená  – Házenkáři Jiskry Zruč 
nad Sázavou zajížděli ve II. lize 
JZČ v sezóně 2015/16 k mistrov
skému utkání 20. kola do Plzně 
k utkání s místní VŠ. V předpo
sledním utkání sezóny vyšel skvěle 
hostům druhý poločas a po zásluze 
si odvezli důležité dva body. V ta

bulce jsou na devátém místě. 
 

20. kolo: VŠ Plzeň – Jiskra Zruč nad Sáza-
vou 28:31 (15:12) 

 
Sestava a branky Jiskry: Vinc, 

Vodrážka – Roub 6, Kovařík 6, M. 
Vrzáček 5, Havránek 4, Böhm 4, 
Lefner 4, Koubský 1, Felis 1. Trenér: 
Pavel Vrzáček.

Medaile na stupních vítězů předávali místostarostka JUDr. Alena Hajská, Jarmila Kratochvílová a Petr Dubják (odleva). 
FOTO: JOSEF TŮMA

Po startu v kategorii minižáků se na čele objevilo trio běžců – č. 212 Štěpán Andrle, 38 Adam Bělina a 24 Ondřej Nácovský. 
FOTO: JOSEF TŮMA

Patrik Janda získal v Kostelci čtyři body, dvakrát 
ve dvouhře, jednou v trojici a v singlu. 

FOTO: JOSEF TŮMA

Martin Kovařík skóroval v Plzni šestkrát a podílel se na tříbrankovém vítězství. FOTO: JOSEF TŮMA


